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1. ALGEMEEN 

1.1. Opening 

Mevrouw Dorrestijn, voorzitter, opent de vergadering met een woord van welkom. Zij geeft 

aan dat er een groot aantal bespreekpunten is op grond waarvan de spreektijdenregeling van 

kracht is. Zij hoopt op korte, bondige bijdragen en geen herhalingen van hetgeen reeds door 

een voorganger naar voren is gebracht. Via de voorzittersmail heeft de commissie de 

onderbouwingen ontvangen van de diverse rondvragen en de ter bespreking voorgedragen 

Statenbrieven. De indieners worden dan ook verzocht de introductie op hun 

rondvraag/agendering beknopt te houden.   

 

1.2. Vaststellen agenda 

Van gedeputeerde Pennarts is het verzoek gekomen om de behandeling van de agendapunten 

3.1 en 3.2 om te wisselen.  

De voorzitter constateert dat de commissie hiermee instemt; met inachtneming hiervan wordt 

de agenda vastgesteld.   

 

1.3. Mededelingen  

De voorzitter deelt het volgende mede. 

 Na afloop van de vergadering vindt er nog een presentatie plaats over de Wet lokaal 

spoor.  

 Gewezen wordt op de bijeenkomsten EBU, recreatie en toerisme, en het bezoek aan 

Kamp Amersfoort waarvoor de commissieleden separaat zijn uitgenodigd.  

 Met Syntus is overeengekomen dat er een informatiebijeenkomst over de nieuwe 

concessie kan worden belegd. Deze staat gepland op maandag 11 januari (10.30 – 

13.00 uur), direct voorafgaand aan de vergadering van de commissie MME. 

Gedeputeerde Pennarts deelt het volgende mede. 
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 In 2013 is door de Staten een motie aangenomen waarin is gevraagd om meer 

erkenning en aandacht vanuit Utrecht voor de Oude Hollandse Waterlinie. 

Geantwoord is, dat dit met name in de PRS en PRV wordt beschreven. Wellicht is de 

indruk ontstaan dat het daartoe beperkt bleef. Dat is niet het geval. Utrecht en Zuid-

Holland hebben een soort taakverdeling afgesproken, in de zin dat Zuid-Holland meer 

leading is voor wat betreft de Oude Hollandse Waterlinie en Utrecht ten aanzien van 

de Nieuwe Hollandse Waterlinie. 

Recent hebben de provincies samen een uitgebreid onderzoek gedaan naar de meer 

cultuurhistorische elementen van de Oude Hollandse Waterlinie aan de westkant van 

de provincie Utrecht. Dat heeft ertoe geleid dat in de Cultuurhistorische Atlas van de 

provincie Utrecht een extra twintigtal elementen zal worden beschreven.  

Uit die verkenning is eveneens gebleken dat de Linie van Linschoten het meest 

zichtbare element is; aan die herkenbaarheid zal in samenwerking met de afdeling 

Mobiliteit/Wegen i.c. de AVP aandacht worden besteed, maar ook de gemeente 

Montfoort zal daaraan bijdragen.  

Los daarvan is in het kader van de Cultuurpacten met Oudewater afgesproken om de 

Linie van de Pleit, ook een onderdeel van de Oude Hollandse Waterlinie, meer 

zichtbaar en beleefbaar te maken.  

Daarnaast zijn vanuit het AVP middelen beschikbaar gesteld om een Waterliniepad te 

openen als onderdeel van een 200 km lange route., waarin zowel de Oude- als de 

Nieuwe Hollandse Waterlinie worden benoemd en belicht. 

Uit het vorenstaande moge blijken dat de provincie niet alleen planologisch in haar 

PRS maar ook in projecten aan de westkant van de provincie aandacht besteed aan de 

Oude Hollandse Waterlinie.  

 De eerste fase van de sanering van de Acacialaan in Doorn is gestart; dat betreft de 

aanpak van de bronzone onder de Acacialaan, hetgeen ca. 20 werkdagen in beslag 

neemt. De vervolgfase zal ongeveer een jaar duren. De direct omwonenden zijn 

uitgebreid betrokken bij het Uitvoeringsplan, waarbij ook de waarheidvinding  

aandacht krijgt. Dat gebeurt met bureau BK. Er wordt een feitenrelaas gemaakt van de 

hele gang van zaken en in opdracht van het OM wordt een aanvullend 

isotopenonderzoek gedaan naar de datering van de verontreiniging.  

Er wordt veel aandacht geschonken aan een zorgvuldige begeleiding van deze sanering 

door middel van inzet van extra menskracht vanuit de RUD; de provincie heeft extra 

geld beschikbaar gesteld. Spreekster plant binnenkort weer een bezoek met de 

omwonenden om van hen te vernemen of zij tevreden zijn over de gang van zaken en 

vertrouwen hebben in de begeleiding. 

Desgevraagd door de voorzitter, bevestigt de heer Joustra dat de door de VVD 

ingediende rondvraag over onderzoek naar de momenten van het ontstaan van de 

bodemvervuiling hiermee is beantwoord.  

 Gedeputeerde Pennarts vervolgt dat de sanering van de Traay in Driebergen eveneens 

sinds enkele weken in volle gang is. Uit de resultaten tot dusver blijkt dat de 

verontreiniging omvangrijker is en hogere concentraties bevat dan verwacht. De 

sanering wordt met veel aandacht gevolgd.  

Desgevraagd door de heer Hoefnagels, licht spreekster toe dat actief is/wordt 

gecommuniceerd met de inwoners en de ondernemers in de omgeving. Voor alle 

partijen staat het belang van een goede sanering voorop.   

 De Houtwallen in de Biltse Duinen zijn opgeruimd.  

 Aan de oproep van de SP om de toegankelijkheid van het Henschotermeer te 

benadrukken bij de eigenaar, Landgoed De Treek, is inmiddels gehoor gegeven. 

Nadrukkelijk is aangegeven dat de Staten hechten aan een toegankelijke, 
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laagdrempelige voorziening, liefst zonder entreeprijzen. Geantwoord is dat die 

inspanning wordt gedaan, maar dat de kosten moeten worden terugverdiend en er 

thans van een andere verdiensituatie sprake is dan voorheen; de eigenaar stelt daar 

overigens de beperkingen vanuit de EHS tegenover.  

 

1.4. Verslag Statencommissie Milieu, Mobiliteit en Economie van 5 oktober 2015 

Er is een tekstuele opmerking van de ChristenUnie ontvangen; die inmiddels is verwerkt.  

Naar aanleiding van een desbetreffende opmerking van mevrouw Van Viegen, deelt de 

voorzitter mede dat eveneens reeds is verwerkt, dat de heer Wagenmans bij de aanwezigen 

dient te worden vermeld.    

Met in achtneming van het vorenstaande wordt het verslag vastgesteld.  

 

1.5 Rondvraag 

De voorzitter memoreert, dat de rondvragen over Mobiliteit aan de orde komen aan het begin 

van het desbetreffende blok.  

 

1.6 Termijnagenda (versie 3 november 2015) 

De meest recente versie is ontvangen bij de voorzittersmail. 

Afgesproken wordt de punten, die over Mobiliteit gaan aan de orde te stellen aan het begin 

van het desbetreffende blok.  

 

Mevrouw Van Viegen vestigt de aandacht op Beter Benutten. De PvdA heeft begrepen dat de 

Voortgangsrapportage, die in deze vergadering zou worden besproken, pas eind 2015 komt. 

Geïnformeerd wordt of deze dan ook tijdig wordt ontvangen om desgewenst in de volgende 

vergadering (januari) te kunnen bespreken.   

Vervolgens vestigt spreekster de aandacht op de openstaande moties Stageactieplan en  

Werkgelegenheid lagere inkomens en mensen met afstand tot de arbeidsmarkt topprioriteit! 

die van december 2014 dateren en thans nog op p.m. staan. Dat sluit in de visie van de PvdA 

niet geheel aan bij het karakter van de moties. De PvdA heeft begrepen, dat deze moties begin 

2016 worden meegenomen in een lopend traject. Verzocht wordt dat al zodanig in de 

Termijnagenda op te nemen en daaraan een datum te koppelen.  

 

Mevrouw Hoek wijst op de toezegging Loenerslootse brug, m.n. het derde aandachtstreepje 

waar staat, dat de oplossingsrichting voor het afslaande verkeer vanuit Hilversum naar Loos-

drecht wordt meegenomen. 50PLUS pleit ervoor de formulering te wijzigen in ‘het 

onderliggende wegennet’, omdat het daarmee vanzelfsprekend om het hele gebied gaat.  

 

Mevrouw Dercksen deelt mede dat D66 meent, dat de openstaande motie Tegemoetkomen aan 

gemeentelijke vraag Jeugdzorg thuishoort in de commissie BEM.   

 

De voorzitter deelt mede, dat de opmerking over Beter Benutten zal worden meegenomen aan 

het begin van het blok Mobiliteit.  

De opmerking van de PvdA over de openstaande moties Stageactieplan en Werkgelegenheid 

zal worden meegenomen, evenals de opmerking van 50PLUS over de formulering van de 

toezegging in het kader van de Loenerslootse brug.  

 

Gedeputeerde Pennarts bevestigt desgevraagd dat de openstaande motie in het kader van de 

Jeugdzorg in de commissie BEM thuishoort, omdat de laatste afwikkeling Jeugdzorg bij de 

commissie BEM is ondergebracht.  
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Spreekster vestigt vervolgens de aandacht op de toezeggingen inzake de Erfgoedparels. De 

presentatie en het gesprek met PS over de systematiek en het proces van de selectie van 

projecten kan begin 2015 kan plaatsvinden.  

In de Statenvergadering op 21 september jl. is spreekster al ingegaan op de 

(on)mogelijkheden van de onderhoudsverplichtingen, waarmee zij dit punt als afgedaan 

beschouwt. 

Tot slot zegt spreekster toe de eerste helft van 2016 te zullen terugkomen op het onderzoek of 

de provincie een rol kan spelen bij de herbestemming van Rijksmonumenten.  

 

De voorzitter zegt toe dat deze opmerkingen zullen worden verwerkt in de Termijnagenda.  

Zij stelt vervolgens vast, dat de Termijnagenda hiermee voor kennisgeving is aangenomen 

onder voorbehoud van het punt Mobiliteit.  

 

2. ENERGIETRANSITIE en ECONOMIE 

2.1 Discussienotitie BOB-Energietransitie 

De voorzitter verzoekt de commissie, naast inhoudelijke opmerkingen, met name aan te geven 

of zij akkoord kan gaan met het houden van een interne sessie met GS en ambtenaren op 23 

november a.s. (10.30 -12.00 uur) en een bijeenkomst met stakeholders op 14 december a.s. 

(9.00 – 13.00 uur). Voor de laatste bijeenkomst informeert spreekster of een aantal 

commissieleden wil meedenken over de invulling.  

 

De heer Bosman deelt mede dat de SP in de voorliggende notitie de waterkrachtcentrales mist. 

De SP hecht eraan die in de totale beeldvorming mee te nemen naast wellicht nog andere 

alternatieven dan windmolens, zonnepanelen en bio-energie.  

 

De heer Van Essen constateert dat thans een hele globale procesaanpak voorligt. Het verheugt 

GroenLinks, dat op korte termijn nu echt invulling wordt gegeven aan de eerste B van dit 

BOB-proces. GroenLinks hecht in deze wel aan een zeer kort en krachtig BOB-proces en 

daarmee aan een Agenda, die voor de eerste helft van 2016 al tot actie leidt.  

Het valt GroenLinks op dat de discussienotitie plus bijlage erg algemeen zijn en de toon heel 

voorzichtig is. Dat getuigt van weinig visie. GroenLinks hoopt dat die visie met het BOB-

traject meer gestalte krijgt.  

In dat kader geeft GroenLinks als suggestie mee om in het hele traject een aantal assen te 

onderscheiden: 

- verschillende soorten energievraag conform het recente Advies van de Raad voor 

Leefomgeving en Infrastructuur (lage temperatuur warmte voor het verwarmen van 

gebouwen, hoge temperatuur warmte voor de industrie en mobiliteit); 

- verschillende doelgroepen (grote bedrijven, MKB, meer innovatieve bedrijven, 

particuliere woningeigenaren, corporaties, overheid en instellingen) en daarbij gericht 

kijken wat de provincie voor de verschillende doelgroepen kan doen, zowel op het 

gebied van duurzame energie als energiebesparing; 

- verschillende stadia in ontwikkeling. Kijken naar de R&D-fase, bedrijven en/of 

particulieren bewust maken van de mogelijke maatregelen, helpen bij het maken van 

een keuze qua producten, waar mogelijk/nodig helpen bij financiering, onderzoeken 

hoe het provinciale instrumentarium kan bijdragen.  

Het lijkt GroenLinks verstandig om via dit BOB-proces in te zetten op een stevig en compleet 

inhoudelijk overzicht.  

 

De heer Boswijk deelt mede dat het CDA zich kan vinden in het voorliggende model; het  

verheugt het CDA, dat de Energietransitie een BOB-model wordt.  
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In het kader van de stakeholders, pleit het CDA ervoor hierbij ook de ROC’s, Hogescholen en 

Universiteiten te betrekken. Enerzijds omdat het om beslissingen over een lange termijn gaat 

en derhalve over de generatie die thans op die scholen zit. Anderzijds vanwege de kennis en 

ideeën die deze generatie daarover heeft  en tot slot vanwege de werkgelegenheid die het met 

zich kan meebrengen.  

 

De heer Travaille deelt mede dat het de PvdD verheugt dat dit onderwerp, waarschijnlijk een 

van de grootste milieuproblemen van deze eeuw, op de agenda staat.   

De PvdD herkent zich echter niet in de gepresenteerde stand van zaken; de PvdD mist met 

name de urgentie. De provincie heeft in 2010 afgesproken in 2020 20% duurzame energie te 

organiseren; in 2012/2013 is dit teruggebracht naar 10% en inmiddels, 2015/2016,  is er 

sprake van 2%.  

De PvdD mist concrete feiten (hoeveel megawatt is er nu, wat moet erbij, wat wordt 

gerealiseerd zonder iets te doen, maar vooral waarom is het nog niet gelukt). Er zijn kennelijk 

weerstanden. Geïnformeerd wordt naar de kern van die weerstanden en wat er moet worden 

gebeuren om dat op te lossen.   

Tegelijkertijd is de PvdD blij met de aanpak en de daarvoor genoemde mogelijkheden. Los 

daarvan is het echter nodig dat er een soort basisplan komt waarin wordt aangegeven wat de 

provincie moet doen om ervoor te zorgen  dat er in ieder geval een flinke aanzet wordt 

gemaakt met het invoeren van duurzame energie. De thans geschetste aanpak (klokken gelijk 

zetten, de eerder geboden handreiking van schakelen, verbinden en de gefaalde aanpak die 

wordt samengevat onder het vanzelfsprekend meenemen) moet worden losgelaten.  

Samenvattend pleit de PvdD voor concreetheid in de aanpak en voor concrete acties.     

 

De heer Schaddelee memoreert dat er met betrekking tot de Energietransitie al heel veel 

kaders vaststaan. Het is goed dat dit ook als zodanig in de voorliggende notitie staat. 

Spreker hecht eraan op te merken dat de ChristenUnie nog steeds voorstander is van inzet op 

windenergie. Hij staat echter op het standpunt dat daarnaast nog vele andere aanvullende 

zaken noodzakelijk zijn om de energieopgave te halen de komende paar jaar.  

De ChristenUnie sluit zich aan bij de suggestie van het CDA om de voorgestelde  

onderwijsinstellingen in dit proces mee te nemen. De Hogeschool Utrecht heeft een duurzame 

energiekoepel. Daarnaast zou de ChristenUnie allerlei losse initiatieven/ideeën in deze fase 

willen oppakken. Ter illustratie wordt gewezen op Wijk bij Duurstede, de hal met 

zonnepanelen waar met crowdfunding wordt gewerkt. Wellicht is zoiets elders in de provincie 

dupliceerbaar. In  Houten is een Ecowijk. In het verleden zijn er plannen geweest om langs de 

A12 zonnepanelen neer te zetten.   

Voor de ChristenUnie is het grote doel van deze BOB-procedure het binnenhalen van zo 

concreet mogelijke aanvullende, innovatieve ideeën waarmee aan de slag zou kunnen worden 

gegaan.  

De ChristenUnie kan zich vinden in de in voorliggende notitie verwoorde procesvoorstellen.  

 

Mevrouw Vaessen deelt mede dat de VVD blij is met dit plan. In het Coalitieakkoord staat dat 

samen met maatschappelijke organisaties, corporaties, wetenschappers en financiers een 

Agenda Duurzame Energie zal worden opgesteld en de EBU daarin een centrale rol zal 

krijgen. Het is de VVD bekend dat de EBU hiermee bezig is; daarnaast heeft de provincie 

inmiddels ook een aanjaagmanager benoemd om deze Agenda te gaan maken. Op grond van 

het vorenstaande informeert de VVD in hoeverre GS de Agenda al klaar hebben en de 

voorliggende notitie daar enigszins als mosterd na de maaltijd bovenop komt.  

De VVD stemt in met de bijeenkomst op 23 november a.s.; 14 december lijkt de VVD erg 

kort dag als nog moet worden geïnventariseerd welke stakeholders daarbij aanwezig zouden 
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moeten zijn. De VVD sluit zich aan bij de ChristenUnie dat het van belang is de innovatieve 

spelers in het Utrechtse te mobiliseren en samen te voegen. De vraag is of die dan al in beeld 

zijn. De urgentie om de bijeenkomst op korte termijn te organiseren begrijpt de VVD, maar 

gepleit wordt voor beter in een keer goed dan in een keer heel erg snel. Geïnformeerd wordt 

naar de mogelijkheid de bijeenkomst uit te stellen naar januari. Spreekster meldt zich 

overigens aan om mee te denken over de invulling.  

Eerder is gesproken over energiebesparing. Een interessant initiatief in Amersfoort is bv. het 

Voorlichtingscentrum verduurzamen huis. Voorts kan worden gekeken naar grotere plannen 

zoals de geothermie op Rijnsweerd.     

 

De heer Van den Dikkenberg deelt mede dat de SGP zich aansluit bij het betoog van de PvdD 

voor wat betreft de concreetheid.  

Indien GS niet hebben stilgezeten en er al in grote lijnen een Duurzame Agenda ligt, dan ligt 

er inmiddels veel uit stap 1 en kan deze stap in de visie van de SGP kort worden gehouden 

zonder een afzonderlijke sessie. Indien wordt opgeschreven wat er al ligt, is er sprake van een 

document waarover kan worden gesproken en waarbij stakeholders kunnen worden 

geselecteerd.     

Feitelijk is er sprake van een sleutelmoment voor de toekomst, in de zin van welke bronnen in 

de provincie zullen worden ingezet. In dat kader ziet de SGP de inwoners als een hele 

belangrijke stakeholder om erbij te betrekken. Geïnformeerd wordt hoe GS dat zien.  

De bijeenkomst met de stakeholders op 14 december a.s. is in de ochtend gepland. Indien de 

provincie voorstaat de burgers hierbij serieus te betrekken, lijkt het de SGP logisch de 

bijeenkomst naar de avond te verplaatsen.   

Snelheid is geboden. Na de beeldvormende vergadering kan in de visie van de SGP snel 

worden overgegaan tot directe actie, in de zin van het voorleggen van een actieprogramma 

aan de Staten ter besluitvorming. 

 

De heer Hoefnagels deelt mede dat D66 zich herkent in de gepresenteerde stand van zaken. In 

de manier waarop kan D66 zich vinden, maar zij deelt de door de VVD uitgesproken zorg.  

Door voorgaande spreker is al een aantal stakeholders voorgesteld. Geïnformeerd wordt of 

daarover al is nagedacht. Indien er al mensen zijn uitgenodigd, is de bijeenkomst op 14 

december a.s. wellicht wel haalbaar. D66 geeft het Presidium/de Griffie als aandachtspunt 

mee hoe dit proces nu precies verder zal worden ingestoken. 

D66 is voorstander van zo snel mogelijke resultaten. Aangesloten wordt bij GroenLinks, CDA 

en ChristenUnie om na te denken over de in de regio aanwezige kennis en het feit dat het 

uiteindelijk ook tot nieuw werk moet leiden. Het is niet alleen een milieuprobleem. Het is de 

nieuwe economie en die moet in deze regio sterk worden neergezet.  

 

De heer Essousi spreekt in de eerste plaats zijn waardering uit voor diegenen die werk hebben 

verzet om te komen tot de discussienota. Er wordt al het een en ander gedaan op het gebied 

van Energietransitie, hetgeen in de voorliggende notitie helder op een rij is gezet. 

De PvdA kan zich vinden in de beschreven opzet van het BOB-traject. De discussienota 

schetst een beeld dat al het nodige is gebeurd, maar dat het stokt in opschaling en versnelling. 

De PvdA onderschrijft dat de grootste uitdaging die opschaling en versnelling van succesvolle 

initiatieven zijn, maar het lijkt alsof er al een soort conclusie wordt getrokken, nl. dat de 

provincie al doet wat er moet worden gedaan. De PvdA acht dat een wat voorbarige beperking 

van de scope. Het is relevant om de vraag, of de provincie de juiste dingen doet, ook 

onderdeel te laten zijn van een BOB-traject. Alleen dan komt men er achter of er 

daadwerkelijk dingen worden gemist. Het is van belang om dit traject breed in te steken, zodat 
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alle relevante zaken kunnen worden meegenomen in de beeldvorming, dus ook of anderen 

vinden dat de provincie de juiste dingen doet.   

De PvdA heeft daarbij een aanvullende suggestie. Het kan in het kader van beeldvorming 

nuttig zijn om over provinciegrenzen heen te kijken. Niet alleen bij andere provincies. Spreker 

is gewezen op het werkbezoek van de Kamercommissie Economische Zaken ca. twee jaar 

geleden naar Duitsland, om te kijken naar de inzet op Energietransitie daar. Wellicht ligt er 

kant en klare informatie waarmee de provincie iets kan of in ieder geval bv. best practices.  

Overigens sluit de PvdA zich aan bij het pleidooi van de PvdD, ondersteund door SGP, om de 

urgentie wat scherper neer te zetten. Temeer omdat wordt voorgestaan toe te werken naar een 

ambitievol actieplan als output. In de voorliggende notitie wordt erkend dat de provincie 

achterloopt op de landelijke afspraken 2,1 regionaal t.o.v. 4% landelijk. Het is de vraag of de 

provincie de doelstellingen 2020 gaat halen. 

De PvdA mist de mogelijke consequenties van de recente Klimaatzaak. Die zijn buiten 

beschouwing gelaten, terwijl besturen toch ook vooruit kijken is. 

De PvdA beseft dat een en ander in het BOB-traject nader vorm moet gaan krijgen, maar het 

mag wel duidelijk zijn met welke urgentie en intentie de provincie het BOB-traject ingaat. 

Tot slot deelt spreker mede dat hij desgewenst beschikbaar is om mee te denken over de 

nadere invulling.  

 

Mevrouw Hoek deelt mede dat 50PLUS mist wat de provincie gaat doen om de behoefte te 

temperen door op een andere manier met energie om te gaan. In dat kader pleit 50PLUS 

ervoor de warmte koude opslag (WKO) mee te nemen en zoveel mogelijk te stimuleren. 

50PLUS kan zich overigens vinden in het voorgestelde proces.  

 

De heer IJssenagger deelt mede dat de PVV instemt met het geplande proces. 

De PVV is wel bezorgd over de mogelijkheid dat het BOB-proces wellicht wordt misbruikt 

om een aantal doelstellingen te halen. De PVV heeft er geen moeite mee dat de provincie 

enkele procenten achterligt op de landelijke doelstellingen, omdat de provincie Utrecht 

tenslotte een heel dicht bevolkte provincie is en een groot deel van de provinciegrond ook nog 

wordt ingenomen door de Nieuwe Hollandse Waterlinie waar weinig tot niets kan worden 

gedaan. De PVV vreest dat de cijfers belangrijker zijn dan de vraag wat redelijkerwijs kan 

worden gedaan.  

Met betrekking tot de vraag welke burgers er als stakeholders bij betrokken zouden moeten 

worden, wijst de PVV erop dat de Statenleden in algemene zin de enige representatieve 

vertegenwoordiging van alle burgers in de provincie Utrecht zijn en zij derhalve namens die 

burgers kunnen spreken. Indien er burgers bij betrokken gaan worden, pleit de PVV ervoor 

zich dan met name te richten op burgers die overlast hebben van welke Energietransitie dan 

ook.  

 

Gedeputeerde V.d. Berg deelt mede dat de Actieagenda niet klaar is. GS zitten echter niet stil; 

GS houden zich eveneens bezig met datgene dat in het kader van het proces wordt beschreven 

over de beeldvorming. Dat doet het College niet alleen, maar o.a. met de EBU. Bij de EBU is 

een nadrukkelijke taak neergelegd om een aantal producten te ontwikkelen en bijeenkomsten 

te organiseren om van allerlei partijen ideeën op te halen om te komen tot een beeldvorming 

op basis waarvan een eerste stuk bij de Staten kan worden neergelegd ter concretere 

aanvulling. In deze vergadering heeft spreker een aantal goede voorbeelden gehoord, bv. 

langs de lijnen van het Ministerie, i.c. de adviezen van het Planbureau voor de Leefomgeving. 

Overigens wordt over die lijnen een jaar lang in dialoog gegaan met o.a. provincies, 

gemeenten. Met de onderwijsinstellingen is contact; zij hebben de tot nu toe georganiseerde 

bijeenkomsten bijgewoond. Met de door de EBU georganiseerde ‘Get Connected’ 
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bijeenkomsten lopen bv. contacten rondom de producten die door EBU worden aangevraagd. 

Voor de provincie is Triple Helix daarbij een absolute voorwaarde om financieel te 

participeren. 

Spreker heeft nog geen volledig beeld over hoe de Actieagenda eruit moet zien. Wel is hem 

duidelijk, dat het een kwestie is van èn-èn-èn.  

Onder verwijzing naar de Termijnagenda, deelt spreker mede dat nog een keer goed wordt 

bekeken of de WKO kan worden meegenomen. Dat geldt voor alle eventuele innovaties w.o 

waterstof, diepte bronnering en planten die energie kunnen geven. Wat GS betreft wordt alles 

in dat perspectief meegenomen.  

Terecht is de vraag gesteld of de provincie de juiste dingen doet en goed doet. Het lijkt erop 

dat er veel gebeurt. De vraag is echter of dat kan worden gebundeld tot een Actieagenda, 

waarmee de versnelling kan worden gemaakt en dit zaken betreffen waarmee de provincie de 

grootste bijdrage kan leveren. Spreker sluit niet uit dat er wellicht keuzes moeten worden 

gemaakt in het tempo waarin de provincie in het ene dan wel het andere gaat acteren. Spreker 

kan zich voorstellen dat de Staten in het BOB-traject ook afwegingen maken over de wijze 

waarop het hoogste rendement kan worden behaald; niet alleen op energie, maar ook voor wat 

betreft de inzet die de provincie pleegt in een zo kort mogelijke tijd tegen de laagste 

maatschappelijke kosten.   

De Agenda en de interessante voorbeelden kunnen met elkaar worden gedeeld. Vervolgens 

moet worden bekeken hoe de Actieagenda wordt geoperationaliseerd. Dat is een 

sturingsvraag. Afgewogen zal moeten worden wat de provincie gaat faciliteren, of zij partijen 

bij elkaar gaat brengen, welke methoden zij gaat hanteren, of zij wellicht subsidie moet 

verstrekken of een rendabele top moet financieren, of dat er iets op het gebied van onderwijs 

moet worden gedaan. Kortom, het proces om te komen tot die outcome is wellicht vele malen 

belangrijker dan dat GS aan de Staten op korte termijn een Actieagenda voorlegt met 

doelstellingen, activiteiten en een tijdsplanning. In de visie van spreker is het van belang de 

weg ernaartoe met elkaar af te spreken. Afgewogen moet worden waarop de provincie moet 

gaan inzetten, welke zaken in de beeldvorming het meest kansrijk zijn en waarvoor de minst 

mitigerende maatregelen nodig zijn. 

Terecht wordt de vraag gesteld of bij de stakeholders niet alleen de early adopters worden 

uitgenodigd. Het is overigens wel belangrijk datgene te faciliteren dat al wordt gedaan, maar 

onderschreven wordt dat het daarnaast eveneens van belang is om te kijken naar de mensen.  

Spreker onderschrijft dat eveneens moet worden gekeken naar andere bestaande alternatieve 

vormen in het kader van het reduceren van energie of energiegebruik. Daarbij moet o.a. 

worden gedacht aan lopende projecten zoals Nul op de Meter, maar ook aan projecten om op 

grootschalig niveau o.a. woningen, bedrijven, sporthallen, maatschappelijk vastgoed te 

isoleren om labelsprongen te maken.  

Een ander aandachtspunt, waarover zeker zal moeten worden gesproken, is de mobiliteit. De 

grootste vervoersassen van Europa zowel over spoor, water als over de weg lopen dwars door 

de provincie Utrecht. Dat betekent dat er vervuiling in komt, vervuiling wordt gepleegd en er 

vervuiling uitgaat. De provincie kan daar maar voor een deel iets aan doen.   

Naast de sturingsvraag, de Actieagendavraag, is het de vraag welke onderdelen daadwerkelijk 

worden opgepakt en met welke stakeholders. Er wordt gesproken met RWS om te kijken wat 

zij kunnen doen in het kader van hun innovaties; met bedrijven, niet alleen de early adopters 

maar ook met bedrijven die bv. zijn aangesloten bij het Centrum voor Duurzame Bouw en 

Duurzame Renovaties in Amersfoort en Utrecht; met instellingen, sporthallen maar ook 

mensen die zelf bezig zijn met een windmolen voor de eigen wijk of de sporthal gebruiken 

voor crowdfunding voor laadpalen; met onderzoeksbureaus.   

GS trachten de Actieagenda vorm te geven op basis van wat er leeft in bv. gemeenten, in de 

regio, in de U10. Voorgestaan wordt de agenda’s zoveel mogelijk in elkaars verlengde te 
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leggen. Het Ministerie van EZ heeft het nodige gedaan, in IPO-verband wordt eveneens 

intensief vorm gegeven aan de Energietransitie. Getracht wordt “treintjes te maken” tot en 

met Europa om daar bv. gebruik te kunnen maken van gelden uit Europa om de 

Energietransitie mogelijk te maken. Indien “treintjes” worden gemaakt, die in elkaars 

verlengde liggen, kan eenvoudiger vorm worden gegeven aan de opschaling.  

 

De voorzitter resumeert dat door de gedeputeerde veel is gezegd. Er leven nog veel vragen 

over hoe de Energietransitie moet worden aangepakt en met wie. Daarmee is de vrees, dat er 

al van alles kant en klaar ligt, weggenomen. Zowel door de commissie als door de 

gedeputeerde zijn veel ideeën ter inspiratie meegegeven. Wat thans is ingebracht zal in de 

komende week verder worden uitgekristalliseerd, zodat een en ander zo goed mogelijk aan 

bod kan komen in de bijeenkomst op 23 november a.s. Het lijkt spreekster goed op dat 

moment te besluiten over de urgentie van een bijeenkomst met stakeholders op 14 december 

a.s. of dat dit in het nieuwe jaar kan worden gepland, zonder de druk op de ketel te verliezen. 

De Actieagenda is van belang, maar wat spreekster betreft stopt het BOB-proces daar niet; het 

vervolg is eveneens van groot belang. Op 23 november a.s. kan daarover verder worden 

gesproken. 

Spreekster stelt vast, dat de commissie zich in het vorenstaande kan vinden.  

 

De heer Travaille hecht eraan in de richting van D66 op te merken dat de PvdD dit niet alleen 

ziet als een milieuprobleem; er zit veel meer aan vast. De PvdD mist echter, ook in de 

toelichting van de gedeputeerde, enig gevoel voor urgentie. Dit had vijf jaar geleden ook 

kunnen worden gedaan. De provincie zit nu op 2% en moet naar 10%. De PvdD krijgt niet 

echt de indruk dat dit op deze manier gaat lukken.   

 

De voorzitter rondt de bespreking over dit onderwerp af.      

 

2.2. Subsidiewijziging Mbo-incubator 

De voorzitter memoreert dat dit onderwerp is geagendeerd op verzoek van de SP en de PvdA. 

Het gaat hierbij om het verzoek om meer informatie en de vraag over opbrengsten en 

leerpunten.  

 

Mevrouw Van Viegen memoreert dat in het proces rond de incubator van alles is misgegaan. 

De PvdA verzoekt om een nadere toelichting over de oorzaken en consequenties daarvan. 

Verzocht wordt daarbij in ieder geval in te gaan op het financiële aspect. Er is nu € 3 ton 

minder beschikbaar. De vraag is of dit bedrag is verdampt door een inschattingsfout in de 

afgelopen periode. 

Overigens heeft de PvdA aangegeven dat het wel te denken geeft over in welke mate de 

provincie in staat is om die andere ambities richting het MBO op te pakken. De vraag is hoe 

het mogelijk is dat er in samenwerking met het MBO een plan wordt uitgewerkt dat 

vervolgens zo slecht blijkt aan te sluiten bij de leefwereld van die MBO studenten.  

 

Mevrouw Noordenbos merkt op dat de SP er groot voorstander van is om mensen van het 

MBO te helpen aan een plaats op de arbeidsmarkt. Op grond daarvan stemt haar fractie ermee 

in daaraan middelen uit te geven.  De SP is benieuwd maar eveneens bezorgd over de 

opbrengsten van dit project. Het is weliswaar € 3 ton minder geworden, maar het gaat nog 

steeds om € 7 ton. Geïnformeerd wordt hoeveel MBO studenten hieraan nu echt iets hebben 

gehad en bv. hoeveel zorgnotaloze ouderenwoningen er inmiddels zijn gebouwd. 
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Voorts wordt geïnformeerd naar de plannen die hierop volgen. De SP acht het een goede zaak 

als hieraan geld wordt uitgegeven en hier aandacht naartoe gaat, maar de vraag is wat er is 

geleerd en wat er beter kan.  

 

Mevrouw Vaessen memoreert dat de VVD in de algemene beschouwingen heeft aangegeven 

hoe belangrijk zij het vindt dat er ook voor lager opgeleiden in de regio voldoende 

werkgelegenheid is. In dat kader betreurt de VVD, dat dit geen BOB-onderwerp is geworden 

en hoopt haar fractie dat dit in 2016 wel op die Agenda gaat komen. In de 

verkiezingscampagnes hebben nagenoeg alle partijen aandacht besteed aan werkgelegenheid 

voor lager opgeleiden. Op grond daarvan betreurt de VVD dat dit hierin niet zijn beslag krijgt; 

zij doet een oproep om de VVD daarin de volgende keer te steunen.  

Inhoudelijk constateert de VVD dat het plan oorspronkelijk tot 2018 zou lopen; nu is de 

einddatum 31 december 2015. In de bijlage, die overigens erg summier wordt geacht, staat dat 

de implementatie in januari zal plaatsvinden. Geïnformeerd wordt wie dat gaat betalen.  

Het project is van een looptijd van 5 jaar ingekort naar 2,5 jaar. Rekenkundig zou kunnen 

worden opgemerkt dat dit dan ook met de helft van de middelen zou moeten kunnen. Er gaat 

echter fors meer dan de helft naartoe. De VVD verzoekt om een nadere onderbouwing waar 

het geld nu naartoe is gegaan en informeert of een deel van de middelen is verdampt.  

Er valt € 3 ton vrij. De VVD pleit ervoor dit bedrag te oormerken om dat voor een volgend 

BOB-model te kunnen blijven inzetten voor werkgelegenheid voor MBO-ers. 

Het plan maakt alleen melding van ROC Midden Nederland met allerlei partners. Er zijn in de 

provincie echter nog twee ROC’s  (MBO Utrecht en MBO Amersfoort). De VVD pleit ervoor 

die ROC’s daarin ook te laten participeren.  

 

Mevrouw Dercksen verzoekt om nadere informatie over het gemis van de 50% cofinanciering 

waarop aanvankelijk wel was gerekend. De vraag is hoe daarop vanuit de provinciale 

organisatie zicht is geweest, hoe dat is voorbereid en waarom de Staten pas nu te horen 

krijgen dat het een heel ander project wordt. Het ondersteunen van een jongere bij het starten 

van een onderneming en te stimuleren dat daaruit een volwaardige onderneming kan groeien 

is iets anders dan het financieren van een soort extension van de opleiding. Het laatste ziet 

D66 iets minder op het vlak van de provincie liggen, terwijl er nog steeds veel geld naartoe 

gaat. Geïnformeerd wordt hoe dat wordt verantwoord.    

 

De heer Jansen deelt mede, dat het CDA zich aansluit bij de oproep van de VVD om te zorgen 

voor mensen met een afstand tot de arbeidsmarkt. Het CDA hecht eraan mensen, die aan het 

begin van hun arbeidzame leven staan, te ondersteunen. In die zin is het CDA enthousiast 

over initiatieven die daartoe strekken.  

Voorts sluit het CDA zich aan bij de gestelde vragen.  

 

De heer IJssennagger informeert naar de reden van de budgetverlaging, de termijnverkorting 

en het verschil met de oude regeling. Voorts informeert de PVV of het budget van € 1 mln. 

voor de hele looptijd van het project was.  

 

Gedeputeerde V. d. Berg memoreert dat het de bedoeling was om de unaniem aangenomen 

motie, om MBO studenten op te leiden tot ondernemer, vorm te geven door middel van een 

incubator; een organisatie op afstand geplaatst, weliswaar met medewerking van ROC’s, die 

zich met name zou moeten richten op het opleiden van zelfstandige ondernemers in bv. de 

zorg of de bouw. Hiervoor is een subsidie beschikbaar gesteld van ruim € 1 mln. met een 

looptijd tot 2018. Voorcalculatorisch is uitgegaan van een aantal partijen, w.o. de gemeente 

Nieuwegein, de provincie en daarnaast stakeholders uit de zorg en de bouw, die daarin voor 
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50% zouden moeten gaan participeren. In de visie van spreker omvatte de doelstelling 

feitelijk meerdere opdrachten, hetgeen volgens hem een van de redenen is geweest waardoor 

deze incubator niet op de van te voren bedachte wijze van de grond is gekomen. De incubator 

zou moeten leiden tot ondernemende MBO studenten en voor een klein deel kunnen bijdragen 

aan het oplossen van de leegstandsproblematiek in het centrum van Nieuwegein. De 

bedoeling was en-èn, maar dat is het slecht deels geworden. De praktijk heeft uitgewezen dat 

die doelstellingen bij elkaar onrealistisch waren. Daarnaast moet, in het kader van de 

subsidierelatie met de provincie, worden vastgesteld dat feitelijk niet goed is nagedacht over  

het businessmodel, m.n. over wie welke rol speelt. Op afstand zetten betekent niet op afstand 

kijken. In de governancestructuur moeten jaarverslagen en jaarplannen kloppen. Daar is 

onvoldoende toezicht op geweest. De governancestructuur was in feite niet goed 

georganiseerd, hetgeen voor de provincie een reden had moeten zijn om daar niet in te 

stappen. Op grond van de signalen dat een en ander niet conform de in PS afgesproken 

doelstellingen verliep en om het rendement van de € 1 mln. te waarborgen, is er onorthodox 

ingegrepen.   

Aan ROC Midden Nederland in de persoon van de vice-voorzitter van het Bestuur is gevraagd 

te bekijken in hoeverre de businesscase klopte vanuit de opleidingsopvatting. Geconstateerd 

is, dat er in dat model niet voldoende is aangesloten bij de belevingswereld van de MBO-ers 

en dat er feitelijk een vraag voor de vraag ligt, nl. hoe tot inzicht wordt gekomen om 

ondernemer te worden, hoe de studenten worden begeleid naar ondernemerschap. Op grond 

daarvan is er een opleidingsmanager bijgezet, die het didactische en pedagogische deel voor 

haar rekening heeft genomen. Dat heeft geleid tot verbeteringen en geresulteerd in het feit dat 

er wel een pand is opgeknapt en tenminste 50 studenten de opleiding tot ondernemer hebben 

gevolgd. Het is spreker niet bekend wat daar precies van terecht is gekomen.  

Kortom, er was weinig controle en kritische zelfreflectie in de organisatie van de incubator. 

Een en ander heeft er toe geleid dat er is ingegrepen en is aangegeven, dat er tot een nieuw 

businessmodel zou moeten worden gekomen, indachtig de motie. Afgewogen is hoe vanuit 

het idee van de incubator zou kunnen worden gekomen tot een betere vormgeving en welk 

(vanaf 2016 uit te rollen) praktijkgericht programma daarbij zou moeten komen, liefst onder 

de vleugels van ROC Midden Nederland. Daaruit is het voorliggende businessplan 

voortgekomen. Er is een aantal opdrachten geformuleerd, dat nog concreet moet worden 

uitgerold ook qua personele bezetting vanaf 1 januari 2016. Het is derhalve de bedoeling dat 

de incubator in oude vorm wordt afgebouwd en in nieuwe vorm wordt opgestart.   

De € 1 mln. is niet weggegooid. Er is tot nu toe ca € 7 ton geïnvesteerd in de incubator. Dat 

wordt omgevormd tot een incubator nieuwe stijl, onder de vleugels van een ROC, met een 

beter accent op het opleidingenniveau en beter gecontroleerd. De € 3 ton is in principe 

beschikbaar.  

Samenvattend wordt met deze stap getracht verbetering aan te brengen in de vorm van een 

betere controle, het formuleren van een betere opleiding en dit doorlopend en zelfstandig te 

doen voor € 7 ton in plaats van € 1 mln. 

Mevrouw Dercksen begrijpt dat er eerst een project was ter grootte van € 1 mln. Dat is 

omgevormd naar een project ter grootte van € 7 ton. Het vorige project wordt dit jaar 

beëindigd, maar wordt direct in een nieuwe vorm opnieuw gestart met een looptijd tot 2018 

voor een bedrag van totaal €7 ton.   

Gedeputeerde V. d. Berg antwoordt dat er niet wordt gestopt, ook niet na 2018. Alleen de 

afgesproken financiering van € 1 mln. zou in 2018 stoppen en worden overgenomen door 

marktpartijen in combinatie met het incubatormodel. Nu wordt de financiering volledig 

gedragen door het ROC Midden Nederland en valt er in feite ruim € 3 ton vrij.  
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Mevrouw Van Viegen memoreert dat aangegeven wordt dat niet goed is nagedacht over het 

businessmodel, er niet genoeg is aangesloten bij de belevingswereld van de MBO studenten 

en het feitelijk niet juist was dat de provincie erin is gestapt. De PvdA vraagt zich af hoe dat 

heeft kunnen gebeuren en welke les daaruit wordt getrokken in de plannen die er thans zijn. 

De PvdA sluit zich aan bij de oproep om het bedrag ad € 3 ton te behouden voor 

werkgelegenheid voor met name deze doelgroep.  

Tot slot is de vraag of de Staten nog nader worden geïnformeerd over de resultaten tot nu toe.   

 

Mevrouw Dercksen merkt op dat het om een Statenbrief gaat en het daarmee een mededeling 

van GS betreft, dat het gaat zoals het in de brief is verwoord. D66 geeft in algemene zin mee 

dat het, op het moment dat aan dit soort projecten wordt begonnen, wel van belang is dat het 

voortraject goed wordt doorlopen. Als het dan uiteindelijk anders uitpakt, dient op dat 

moment te worden geschakeld. D66 kan zich echter niet aan de indruk onttrekken dat het 

voortraject onzorgvuldig is geweest en roept op om dat in de eigen organisatie en vanuit de 

eigen organisatie naar de buitenwereld toe strakker te volgen.  

D66 is benieuwd wat er alsnog met de overgebleven € 3 ton kan worden gedaan om, wat D66 

niet als lager opgeleid zou willen benoemen, de MBO studenten en liefst ook VMBO-

studenten naar de arbeidsmarkt te brengen.  

 

Mevrouw Noordenbos sluit zich aan bij de vraag van de PvdA over inzicht in de resultaten tot 

nu toe.  

Voorts wijst de SP erop dat er nog een aantal andere projecten loopt, dat wellicht niet perse op 

ondernemen aansluit, maar wel meehelpt om MBO studenten makkelijker op de arbeidsmarkt 

te krijgen. Geïnformeerd wordt of dat ook projecten zijn waaraan de provincie mee kan 

helpen.  

 

Mevrouw Vaessen merkt, in reactie op het betoog van D66, op dat voormalig gedeputeerde 

Van Lunteren destijds zelf al heeft gesignaleerd dat er problemen waren met de uitvoering 

van het project en de Staten daarover ook heeft geïnformeerd; met de op dat moment 

voorgestelde aanpak hebben de Staten ingestemd. Zij beveelt in deze de oude stukken ter zake 

onder de aandacht van D66 aan.  

 

Gedeputeerde V.d. Berg zegt toe de vraag over het resultaat tot nu toe schriftelijk te zullen 

beantwoorden.  

In reactie op de vraag hoe het zo heeft kunnen lopen, sluit spreker aan op het betoog van de 

VVD. In het overdrachtsdossier staat dat de verantwoordelijk portefeuillehouder heeft 

gesignaleerd dat het niet goed ging en heeft ingegrepen. Spreker heeft een en ander verder 

doorgetrokken op de wijze zoals thans voorligt. Er is in alle wijsheid en met de kennis van 

toen gestart met een werkwijze die goed werd gedacht. Conform de regels bij een afgegeven 

subsidie onder condities, behoort het bestuur op afstand haar taak en rol vorm te geven. Dat 

betekent een businessplan, een jaarplan en een verantwoording. Dat is stroef verlopen, 

hetgeen is geconstateerd en waarop is ingegrepen. Iets gaat mis als het geheel uit handen valt.  

Spreker meent dat vanuit GS, wellicht op een laat moment, in ieder geval is geacteerd om de 

doelgroep uiteindelijk toch te kunnen bedienen. Voor het overige geeft spreker mee in de 

stukken terug te lezen hoe de Staten destijds hebben besloten en onder welke condities het 

project van de grond is gekomen. Spreker neemt de oproep om de resterende € 3 ton in te 

zetten voor de afgesproken doelgroep mee, waarbij hij het wel echt zou willen beperken tot 

die doelgroep.   
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De voorzitter rondt de bespreking van dit onderwerp af, met in achtneming van de toezegging, 

dat er nog een schriftelijke uiteenzetting komt over de tot nu toe bereikte resultaten.  

 

Mevrouw Van Viegen hecht eraan te benadrukken dat de PvdA  juist de aandacht voor deze 

doelgroep, VMBO- en MBO studenten, en de aandacht die er is om ze te begeleiden naar een 

plek op de arbeidsmarkt van harte ondersteunt.       

 

3. CULTUUR 

3.2 Statenbrief gespreksnotitie Cultuurnota 2016 - 2019 

De voorzitter memoreert dat aan de commissie wordt gevraagd of zij zich kan vinden in de 

gesignaleerde trends, de doorvertaling naar de maatschappelijke opgaven en de keuze van 

beleidsaccenten.  

 

De heer Van Deún spreekt zijn waardering uit voor de voorliggende, heldere notitie waarin de 

PVV zich kan vinden. 

In het stuk staat dat de provincie in de komende periode echt zal gaan inzetten op restauratie. 

Op grond hiervan vraagt de PVV aandacht voor de kennis en kunde bij jonge restaurateurs en 

hoveniers, die op dit moment minimaal is. De PVV pleit ervoor dit mee te nemen in de 

nieuwe Cultuurnota. De PVV geeft daarbij als suggestie mee aansluiting te zoeken bij 

Monumentenwacht en gezamenlijk te kijken naar wellicht specifieke MBO 

opleidingsmogelijkheden om deze jongeren terug te krijgen op die arbeidsmarkt. 

 

Mevrouw Hoek sluit zich aan bij de waarderende worden voor de voorliggende notitie; 

50PLUS kan zich vinden in de inhoud. 

50PLUS pleit er in het geval van restauratie voor dat dit duurzaam en optimaal gebeurt.  

  

Mevrouw Schneiders stelt namens D66 de volgende vragen.  

- Geïnformeerd wordt of de gespreksnotitie is voorgelegd aan diegenen, die aan de 

ronde tafel gesprekken hebben deelgenomen. 

- Geïnformeerd wordt hoe het College tegenover een jaarlijkse evaluatie van het beleid 

staat op de wijze waarop de gespreksnotitie thans is opgesteld, om na te gaan of het 

draagvlak voor het beleid nog houdbaar is, dan wel passend bij maatschappelijke 

ontwikkelingen die elkaar steeds sneller zullen afwisselen. 

- Belangrijke trends die D66 in de Cultuurnota terug zou willen zien zijn de meer 

technologische ontwikkelingen, die erfgoed nog meer beleefbaar kunnen maken.   

- D66 mist een notitie over de omroepen. Er is sprake van een landelijke ontwikkeling, 

maar de omroepen hebben ook een maatschappelijke- en culturele waarde voor de 

regio.  

- Bij de maatschappelijke opgave en de vertaling van de trends daarnaar mist D66 een 

wat sterkere positie richting het Rijk. Er wordt wel benoemd dat de G35 wil investeren 

in cultuur, maar landelijk is dat nog niet helemaal het geval. Geïnformeerd wordt hoe 

die afstemming zal plaatsvinden. 

- Meer op metaniveau ziet het College de waarde van cultuur slechts in het belang van 

het zijn van een Toppregio. D66 vraagt zich af of het, juist om het draagvlak voor 

cultuur en erfgoed te vergroten, een idee is om te focussen op de intrinsieke waarde 

van cultuur en erfgoed met als belangrijk spin-off-effect dat een en ander ook de 

aantrekkelijkheid en leefbaarheid van de provincie vergroot?   

- Vaak wordt gesproken van vermaatschappelijking, minder overheid. De overheid is er 

echter zelf nog niet altijd op ingericht om als partner op te treden in plaats van als 

hoofdfinancier. Gedacht wordt aan bv. de flexibiliteit in regels; begroting en 
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vaststaand beleid, dat zich niet leent voor het eenvoudig kunnen inspringen op 

maatschappelijke ontwikkelingen. Geïnformeerd wordt hoe de provincie de 

voorgestelde rol als verbinder gaat communiceren en vooral gaat waarmaken.  

- Geïnformeerd wordt of de Cultuurnota de basis zal zijn voor het Festivalbeleid dat 

volgend jaar afloopt, in de zin dat dezelfde trends en criteria worden opgenomen in het 

Festivalbeleid 2017 – 2020. 

Spreekster sluit zich aan bij de waarderende woorden voor de voorliggende notitie, maar wat 

D66 betreft mag er nog wel iets meer ambitie uit spreken. D66 ziet de uitwerking met 

belangstelling tegemoet.   

 

Mevrouw Van Viegen spreekt haar waardering uit voor de werkwijze, waarbij de Staten in 

een vroeg stadium zijn/worden betrokken bij het opstellen van de Cultuurnota. De PvdA 

herkent zich in de trends in de notitie, waarover de Staten in het eerste kwartaal 2016 verder 

komen te spreken.  

Voor nu legt de PvdA de nadruk op het verdienvermogen binnen de sector. De vraag is hoe 

het voornemen  van de provincie om vooral te faciliteren en te begeleiden zich verhoudt tot de 

constatering dat er zo snel is bezuinigd dat instellingen op een weinig duurzame manier 

hervormd hebben of  ‘door hun bodem’ zakken. 

Geïnformeerd wordt waaruit wordt opgemaakt dat er nog zoveel ruimte zit voor het 

verdienvermogen binnen de sector zelf en op welke manier de provincie daarin gaat 

investeren.  

 

De heer Van den Dikkenberg deelt mede dat de SGP zich op hoofdlijnen kan vinden in het 

voorliggende stuk; de trends zijn herkenbaar, evenals de acties. 

Volgens de SGP is het beheer van erfgoed een soort kerntaak binnen het cultuurbeleid. 

Aangegeven wordt dat de provincie geen cultuurproducent wil worden, hetgeen de SGP 

ondersteunt, omdat dit geen kerntaak van de provincie betreft. Daarmee kan ook iets meer 

afstand worden genomen van de lijn van de provincie als producent van festivals en de focus 

meer worden gelegd op de branding van erfgoed en regio’s.   

In het kader van de aangekondigde bibliothekennota, wijst de SGP op het bestrijden van de 

gesignaleerde ongeletterdheid op het platteland. De SGP pleit op grond hiervan voor een in 

stand houden of zo nodig uitbreiden van een zo fijnmazig mogelijk netwerk van bibliotheken 

om de skills van de 21
ste

 eeuw aan te leren.  

 

De heer El Yassini deelt mede dat de VVD zich in grote lijnen kan vinden in het voorliggende 

stuk. De VVD onderschrijft het belang om in het kader van cultuur en cultureel erfgoed steeds 

weer te kijken naar de rol/kerntaken van de provincie.   

Het valt de VVD op dat er voor een gespreksnotitie veel opinies en meningen in staan, 

waarmee het gevoelsmatig meer een discussienota is geworden.   

In punt 4.1 staat dat de provincie de preferente categorie van historische buitenplaatsen los 

gaat laten. Dat verbaast de VVD, vanwege het feit dat in punt 4.2 staat dat een aantal culturele 

erfgoedinstellingen aangeeft dat ze juist veel moeite heeft die opgaaf te behouden. In de visie 

van de VVD is dat een van de belangrijkste redenen om vast te houden aan die preferente 

positie voor buitenplaatsen en landgoederen. Buitenplaatsen en landgoederen hebben cultureel 

gezien een ruimtelijke impact, maar ook een impact op recreatie en toerisme; de economische 

waarde is daaraan direct gekoppeld.  

Spreker memoreert dat in het Statenvoorstel Erfgoedparels een aantal religieuze panden is 

opgenomen, dat een hogere bijdrage nodig had van de provincie ten opzichte van bv. 

buitenplaatsen en landgoederen, als gevolg van het feit dat de exploitatie van religieuze 

panden lastiger is. Het is echter wel zo dat,  omdat buitenplaatsen en landgoederen een 
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kleinere bijdrage nodig hebben vanwege hun eigen bijdragen/inkomsten, in absolute getallen 

meer panden/gebieden kunnen worden geholpen/gerestaureerd. De VVD heeft altijd 

aangegeven dat in geval van ruimte bekeken moet kunnen worden of extra religieuze panden 

kunnen worden geholpen, hetgeen ook is gebeurd. De VVD hecht echter aan behoud van de 

preferente positie van buitenplaatsen en landgoederen.    

Met betrekking tot de rol van de provincie, staat de VVD op het standpunt dat per opgave 

moet worden bekeken wat precies de toegevoegde waarde van de provincie kan zijn en welke 

instrumenten binnen haar kerntaken kunnen worden ingezet op het gebied van cultuur en 

cultureel erfgoed, mede kijkend naar de rol van het Rijk en gemeenten.   

De inzet van de provincie dient gericht te blijven op het versterken en verbinden van culturele 

organisaties op het gebied van cultureel erfgoed, bibliotheken, kunsteducatie en festivals; 

bibliotheken betreft een wettelijke taak; kunsteducatie en festivals zijn bovengemeentelijk, 

omdat deze niet alleen een culturele- maar ook een recreatieve en een toeristische impact 

hebben, en daarmee zorgen voor een sterke economische verbinding.  

Met betrekking tot kunsteducatie, pleit de VVD voor een meer vraaggerichte aanpak en 

verbinding te zoeken met de behoefte van belanghebbende partijen, om in samenspraak te 

bekijken welke mogelijkheden er zijn om die vraag in te vullen.  

De VVD ondersteunt dat festivals een onderdeel zijn van de trends, mits de verbinding met de 

economische waarde goed wordt gelegd binnen de kerntaken van de provincie; er dient niet   

alleen vanuit het cultureel aspect naar de festivals te worden gekeken, maar eveneens vanuit 

het ruimtelijke- en economische aspect. Voor wat betreft het laatste aspect is van belang dat 

de provincie daarin goed samenwerkt  met bv. organisaties zoals Toerisme Utrecht. 

De VVD sluit zich aan bij de opmerking van de PVV over de werkgelegenheid.  

Tot slot merkt spreker op dat ervoor moet worden gezorgd dat de economische waarde in 

verbinding wordt gehouden met de in de provincie aanwezige multiculturele waarden.  

 

Mevrouw De Haan merkt op, dat in de voorliggende gespreksnotitie veel kan worden gelezen 

over de plannen. Er wordt aandacht gevraagd voor goed erfgoedbeheer en in die context 

wordt gesproken over een grote kennisachterstand. Voor de ChristenUnie is dit een belangrijk 

punt van aandacht; bekeken dient te worden hoe dat in beleidsaccenten vorm kan worden 

gegeven.  

De integrale aanpak spreekt de ChristenUnie aan; cultuur verbinden met natuur, toerisme 

economie, recreatie, i.c. versterken en verbinden.  

Door de grote bezuinigingsslag hebben veel culturele instellingen en cultureel erfgoed het 

moeilijk. Die smalle financiële basis heeft tot gevolg dat zaken als marketing, communicatie 

en het zoeken naar maatschappelijk draagvlak soms lastig van de grond komt. In de visie van 

de ChristenUnie is er wel een bepaalde basis nodig om dat goed vorm te geven.  

Met betrekking tot de beleidsaccenten, heeft de VVD al gesproken over het Fonds 

Erfgoedparels. De ChristenUnie staat op het standpunt dat het wel een goede keuze is om die 

uit te breiden en om de grote achterstand in religieus erfgoed tegen het licht te houden.    

Aandacht wordt gevraagd voor het ruimtelijke erfgoedbeleid en gebiedsontwikkeling. Het 

verheugt de ChristenUnie dat sprake is van een koppeling met AVP en integrale 

gebiedsontwikkeling. Er ligt echter nog een motie uit 2013 over agrarische 

cultuurlandschappen, waarin wordt gevraagd een cultuurlandschap in Utrecht-Oost op te 

nemen. Toegezegd is dat dit in de nieuwe Cultuurnota zou worden meegenomen. Hiervoor 

wordt aandacht gevraagd. 

Opvallend is dat de bibliotheken, waaruit de provincie zich jaren geleden heeft 

teruggetrokken, nu weer op de kaart komen. De ChristenUnie is in deze van mening dat 

(digitale) taalvaardigheid ingebed moet zijn binnen de portefeuille Cultuur. Wel is de vraag of 

dat nu een kerntaak van de provincie is. De ChristenUnie kan zich voorstellen dat meer 
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richting onderwijs moet worden gekeken als het gaat om laaggeletterdheid en het leren van 

digitale vaardigheden.  

 

Mevrouw Boelhouwer vestigt de aandacht op de eerste zin in het voorliggende stuk, waarin 

staat dat de provincie Utrecht zich ontwikkelt tot een economisch nog krachtigere regio. Dat 

is niet onbelangrijk, maar behoeft van GroenLinks niet de eerste zin van ieder stuk te zijn. 

GroenLinks had zich kunnen voorstellen dat het stuk was begonnen met de in punt 2.3 

gesignaleerde trend, dat cultuur meer mag doorklinken vanuit een eigen intrinsieke waarde. 

Wellicht kan dat in de Cultuurnota zelf worden meegenomen. 

Het verheugt GroenLinks dat de trend keert, dat er wat meer ruimte voor cultuur mag zijn en 

dat dit ook gezien/gehoord wordt.  

De eerst gesignaleerde trend ‘big society’ is een feit; feit is eveneens dat, hoe harder dit wordt 

geroepen, hoe meer dit bewaarheid gaat worden. Het wordt ook nogal verschillend 

gepercipieerd. Het is niet perse zo dat, wanneer de overheid zich terugtrekt, burgers alles zelf 

gaan doen.   

In het voorliggende stuk staat dat de brede inzet op cultuur ondernemerschap niet tegenop de 

bezuinigingen in de sector kon. GroenLinks heeft daar moeite mee, omdat juist veel 

instellingen dankzij hun enorme culturele ondernemerschap overeind zijn gebleven.  

Onderschreven wordt dat een andere trend is dat het in de stad gebeurt en dat de regio daarvan 

profiteert. De provincie moet blij zijn dat alle grote activiteiten in steden kunnen plaatsvinden, 

omdat het ook veel vraagt van steden en instellingen.  

Op 26 november spreekt het College met wethouders. Verzocht wordt goed te luisteren naar 

de vraag van gemeenten. GroenLinks kan zich voorstellen dat m.n. de Cultuurhuizen in 

kleinere gemeenten gebaat kunnen zijn met een kleine stimuleringsprijs conform voorheen de 

Kei van Utrecht. Het gaat GroenLinks daarbij niet om de subsidie, maar om via een dergelijke 

prijs de kracht uit kleinere gemeenten te halen.  

In de laatste alinea’s wordt gesproken over ideeën die zijn opgehaald in de ronde 

tafelgesprekken, w.o. iconen gebruiken, cultuur makelaars. GroenLinks hoopt al deze ideeën 

terug te zien in de Cultuurnota.   

Enerzijds wordt gesproken over het concreet en meetbaar maken, maar anderzijds over 

provinciale flexibiliteit. Dat staat mogelijk op gespannen voet met elkaar, maar GroenLinks 

vindt dat dit er in het kader van dit onderwerp wel enigszins bij hoort.  

 

Mevrouw Noordenbos stelt namen de SP de volgende vragen. 

- Op blz. 5 staat dat de belangstelling voor klassieke cultuur afneemt en toegegaan 

wordt naar een belevingsmaatschappij met funshoppen en festivals. Geïnformeerd 

wordt welk onderzoek aan deze conclusie ten grondslag ligt.  

- De cultuureducatie wordt voor een deel gekoppeld aan het aanleren van digitale 

vaardigheden. Daarvoor is het plan 2032, waarin staat dat digitale vaardigheden een 

basisvaardigheid worden in het onderwijs. De SP ondersteunt dit, maar is er geen 

voorstander van dit met cultuureducatie te verweven.   

- De SP heeft ten aanzien van Park Vliegbasis Soesterberg geconstateerd dat er nu 

helemaal geen culturele activiteiten meer zijn. Er wordt wel gevlogen, maar die kosten 

zijn behoorlijk hoog.  Geïnformeerd wordt naar de opbrengst.   

- De SP  hecht aan het belang van de intrinsieke waarde van cultuur; de provincie moet 

daarvoor staan. Cultuur is een publieke zaak. Er moet worden gezocht naar draagvlak 

om mensen mee te laten betalen, maar er moet ook worden gezocht naar draagvlak om 

zoveel mogelijk mensen van cultuur te laten genieten. De SP hoopt dat dit ook als 

zodanig in de Cultuurnota wordt opgenomen.  
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- De SP kan zich voorstellen dat ook de streekmusea kunnen profiteren van de 

herwaardering streekcultuur. Die musea draaien veelal alleen op vrijwilligers. 

Geïnformeerd wordt of de streekmusea kunnen worden meegenomen.  

 

De heer Travaille deelt mede dat de PvdD de gesignaleerde trends herkent. De breedte waarin 

het beschreven is, verheugt de PvdD. Cultuur is meer dan erfgoed; het is ook taal, historie en 

andere onderwerpen.  

De PvdD zou de volgende twee ontwikkelingen/trends daaraan willen toevoegen.  

- De bezuiniging is op zich wellicht ook een ontwikkeling, naast o.a. de 

verdiencapaciteit.  

- De combinatie van allerlei functies. Cultuur ziet men steeds vaker terugkomen in 

allerlei combinaties. De VVD noemde al de combinatie met de economische variant. 

Een andere combinatie is bv. de natuurwaarden. De combinatie van functies, waarin 

cultuur een rol in speelt, ziet de PvdD ook als een belangrijke maatschappelijke 

opgave. 

De PvdD sluit zich aan bij de opmerking van de VVD over het vraaggericht houden van 

cultuur.  De PvdD zou dat nog iets breder willen trekken. Het is van belang om in deze 

fundamentele notitie als provincie de vraag te stellen waarom cultuur zo belangrijk voor haar 

is. Daarmee hoopt de PvdD te vinden welke rol de cultuur voor de provincie speelt en wat de 

functie is. In de visie van de PvdD zou dat een goede basis kunnen vormen voor allerlei 

afwegingen die de Staten daarna te nemen hebben over cultuur gerelateerde onderwerpen, 

w.o. over het volgende agendapunt.  

 

De heer Jansen deelt mede dat het CDA voor de samenleving gaat en niet voor de overheid als 

doel en middel. 

Het CDA sluit zich aan bij de woorden van GroenLinks over het belang om de intrinsieke 

waarde van cultuur te blijven onderstrepen zonder het zicht op de realiteit te verliezen. Het 

CDA heeft geen behoefte aan het eindeloos geld blijven uitgeven. Met elkaar moet men 

realistisch blijven; alles koppelen aan economie zou niet moeten worden gedaan als het gaat 

om het aspect van cultuur. 

Spreker heeft de rondetafelgesprekken meegemaakt; het contact met de breedte van het 

beschikbare veld heeft hij als zeer prettig en constructief ervaren. In de visie van het CDA 

functioneert deze werkwijze goed, hetgeen ook in de nota is terug te zien.  

Wat de status op dit moment betreft, acht het CDA de accenten goed en ziet zij de 

Cultuurnota met belangstelling tegemoet in een volgend stadium.  

 

Gedeputeerde Pennarts bedankt de commissie voor de woorden die zij aan de Cultuurnota  

heeft gewijd en aan de deelname aan de gesprekstafels. De opmerkingen en aanbevelingen 

zullen worden meegenomen. Zij gaat vervolgens als volgt op enkele accenten in. 

Uit de reactie van de commissie destilleert spreekster een aantal hoofdlijnen. Sommige zijn 

wat politiek van aard. De een legt wat meer nadruk op de economische waarde van cultuur; de 

ander stelt dat het accent ook op de intrinsieke waarde zou moeten liggen. Spreekster denkt 

dat het een het ander niet behoeft uit te sluiten. Het College staat op het standpunt dat cultuur 

een intrinsieke waarde heeft. In een periode waarin moet worden bezuinigd, is het echter ook 

prettig indien kan worden aangetoond dat aan andere economische doelstellingen kan worden 

bijgedragen. 

De heer ElYassini is het hier niet geheel mee eens, omdat de intrinsieke waarde van kunst 

vooral in de scheppende- en uitvoerende kunst zit, hetgeen geen kerntaak is van de provincie; 

de kerntaak is de toegankelijkheid zoals kunsteducatie en bibliotheken. Het gaat specifiek om 

erfgoed en om die economische effecten.  
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Gedeputeerde Pennarts merkt op dat dit kan; dat is een verschil van invalshoek. De provincie 

vindt cultuur niet alleen om economische redenen belangrijk. Er is ook sprake van een 

combinatie met andere kerntaken van de provincie. Het voor mensen zichtbaar maken, meer 

beleefbaar maken, het vertellen, zijn ook aspecten van cultuur die op zich een 

belangwekkende waarde voor mensen hebben, zonder dat dit direct economisch wordt 

vertaald.   

Bij de restauratie van erfgoed is een aantal opmerkingen geplaatst. Aangedrongen wordt op 

het borgen van de kennis en kunde. Dat gebeurt. De Monumentenwacht is al genoemd, maar 

ook het restauratieopleidingenproject speelt een rol bij restauraties, met name door het 

Erfgoedparel Fonds gefinancierde objecten. Om die kennis en kunde te behouden is zeker een 

punt van aandacht. Hetzelfde geldt voor oog voor duurzaamheid.   

De gespreksnotie wordt niet meer voorgelegd aan deelnemers aan de gesprekstafels. Deze 

notitie wordt, met in achtneming van de thans naar voren gebrachte argumenten en 

aanbevelingen, vertaald in een Cultuurnota, die aan deze commissie wordt voorgelegd en 

vervolgens ter besluitvorming in de Staten wordt besproken.  

Een jaarlijkse evaluatie is een optie, maar spreekster kan zich voorstellen dat iets wordt 

doorgesproken op het moment dat er ook iets te vertellen is. Alhoewel er is gekozen voor een 

doorvertaling van het huidige cultuurbeleid, neemt het opstarten van een nieuwe Cultuurnota  

tijd in beslag. Binnen de geldigheidsduur van de Cultuurnota blijft de provincie op een aantal 

momenten in gesprek met bestuurders en instellingen die zij rechtstreeks subsidieert. Daarmee 

wordt gecontroleerd of de provincie met haar Cultuurnota en –beleid nog steeds op de juiste 

weg zit.   

Gelet op het feit dat de werkwijze als zeer prettig is ervaren, informeert mevrouw Schneiders  

waarom de gespreknotie niet ook wordt voorgelegd aan de mensen die belangrijke input 

hebben geleverd, om na te gaan of er sprake is van een goede samenvatting.   

Gedeputeerde Pennarts antwoordt dat de procedure er niet in voorziet om nogmaals over de 

gespreksnotitie in gesprek te gaan. Zij onderschrijft echter dat de suggestie van D66 een 

goede afronding van de tafelgespreksronde zou kunnen zijn; zij zegt toe de suggestie mee te 

nemen en terug te koppelen hoe daaraan tegemoet is gekomen.    

Geconstateerd is dat bij gemeenten sprake is van een iets andere beweging ten aanzien van 

cultuur. Ter zake van cultuur vindt een afstemming plaats met het Rijk en gemeenten.  In dat 

opzicht meldt spreekster dat binnenkort een gesprek plaatsvindt met de DG van OC&W over 

de accenten en speerpunten van de provincie inzake het Erfgoedbeleid. Het Rijk staat voor de 

activiteiten goed op elkaar af te stemmen, in de zin dat gemeenten, provincie en Rijk dezelfde 

speerpunten ondersteunen, zodat een zo optimaal mogelijk effect wordt behaald.     

Dat de preferente positie van buitenplaatsen en landgoederen thans wordt losgelaten ten 

gunste van een bredere inzet, heeft mede te maken met de keus die destijds is gemaakt in het 

kader van het Fonds Erfgoedparels, waarin weinig geld zat. Op grond van de beschikbare 

middelen is er op dat moment voor gekozen zo gefocust mogelijk in te zetten op die 

categorieën die de meeste steun nodig hadden. Nu er weer meer middelen zijn, is aangegeven 

dat met een bredere inzet een bredere categorie kan worden bediend. De helft van het 

provinciaal budget bestaat uit geld van het Rijk voor restauratie van Rijksmonumenten. De 

preferente categorie van de provincie Utrecht past niet helemaal bij de uitvoering en de 

samenwerking met het Rijk. Dat wil niet zeggen dat de provincie buitenplaatsen en 

landgoederen niet meer ondersteunt; zij scoren hoog in de erfgoedmonitor. Er is echter ook 

een grote restauratieopgave voor o.a. forten en religieus erfgoed, sommige aspecten van 

agrarisch erfgoed, maar ook industrieel erfgoed. Omdat thans in een wat gunstigere positie 

wordt verkeerd, wordt de preferente categorie uitgebreid.   

Gelet op hetgeen in punt 2.4 staat, verbaast dit de heer El Yassini. Het loslaten van de 

preferente positie van buitenplaatsen en landgoederen  heeft in de visie van de VVD tot 
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gevolg dat het multipliereffect enorm verslechtert, waardoor de VVD i.t.t. tot het College 

vreest dat er juist minder categorieën door de provincie kunnen worden geholpen.  

Gedeputeerde Pennarts memoreert de stelregel bij het Fonds Erfgoedparels, dat de provincie 

niet meer dan 50% financiert. Er is derhalve altijd sprake van een flinke multiplier, omdat de 

instellingen die de provincie ondersteunt ook zelf voor middelen moeten zorgen. De 

multiplier is een belangrijke factor, maar niet de enige. Het gaat eveneens om de impact van 

een restauratie. Soms is die voor een andere object bv. een industrieel- of religieus erfgoed 

ook aan de orde. De provincie zoekt de ruimte binnen de stelregel van minimaal 50% eigen 

bijdrage van het object. Nu het budget wat ruimer is en de erfgoedmonitor de provincie steunt 

in die analyse, zijn er meerdere categorieën erfgoed die kunnen worden ondersteund. Doordat 

het Rijk de provincie 50% matcht op dit budget, kan de opgave wat breder worden getrokken, 

hetgeen als positief wordt aangemerkt. Dat doet geen afbreuk aan het belang van 

buitenplaatsen en landgoederen; die komen in de nieuwe periode ook weer aan bod.   

Het valt de heer El Yassini op dat de argumenten van het College en de VVD exact hetzelfde 

zijn, maar de conclusie totaal verschillend, hetgeen spreker verbaast. Als de Cultuurnota 

straks aan de Staten wordt voorgelegd, zal hierover wat de VVD betreft nog een goede 

discussie moeten worden gevoerd.   

Gedeputeerde Pennarts vervolgt dat door meerdere fracties opmerkingen zijn gemaakt over 

kunst- en cultuureducatie, waarbij met name de vraaggerichtheid is benadrukt. Dat is iets, dat 

altijd in de gesprekken met de uitvoerende instellingen aan de orde komt. Een aantal 

organisaties voert belangrijke delen van het beleid van de provincie uit. Daarbij is van belang, 

dat dit zoveel mogelijk in aansluiting op het veld gebeurt en, daar waar het van toepassing is, 

zo vernieuwend mogelijk. De wijze waarop de kunst- en cultuureducatie in de provincie 

Utrecht wordt georganiseerd, oogst brede bewondering in Nederland.  

In het kader van de bibliotheken heeft de provincie een wettelijke taak. Uniek voor Nederland 

is dat in Utrecht met een pas in de hele provincie bij bibliotheken kan worden geleend m.u.v. 

één gemeente. Dat is iets waarop de provincie buitengewoon trots is en dat zij koestert. Er 

wordt voor de provincie echter wel een toegevoegde waarde gezien als het gaat om de 

vernieuwing. Een aantal gemeenten worstelt met grote bezuinigingsopgaven, waarbij 

bibliotheken niet buitenspel blijven. Op grond daarvan heeft de provincie haar wat 

terughoudende rol gewijzigd in een wat actievere rol.   

In haar gesprekken met de wethouders zal spreekster zeker aandacht vragen voor de 

Cultuurhuizen.  

Streekmusea zullen ook in de nieuwe Cultuurnota geen prominente rol krijgen, vanwege het 

feit dat de provincie werkt met een flink afgeslankte Cultuurportefeuille, waarin zij financiële 

highlights en een focus heeft gelegd. De provincie heeft op grond van oude afspraken wel 

enkele projecten lopen.   

De grillige publieksvoorkeur is feitelijk een algemene stelling, waarmee ook de populariteit 

van festivals samenhangt; mensen willen graag veel dingen zien en beleven in een vrij korte 

tijd. Het is de behoefte aan hoogwaardig en afwisselend aanbod,  waarin ook de ontwikkeling 

van het Festivalbeleid wordt vertaald. Dat is een van de trends die de provincie wil signaleren 

en benoemen en die ook zal terugkomen in de verdere uitwerking.  

 

Mevrouw Boelhouwer informeert of in het proces is voorzien dat de Staten nogmaals hun 

input kunnen geven.   

Gedeputeerde Pennarts antwoordt dat de Cultuurnota via een Statenvoorstel wordt aangereikt 

en, alvorens deze in de Staten wordt behandeld, eerst aan deze commissie zal worden 

voorgelegd.  
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Desgevraagd door mevrouw Noordenbos,antwoordt de voorzitter dat eventueel niet 

beantwoorde technische vragen altijd nog schriftelijk kunnen worden gesteld.    

 

De heer Travaille memoreert zijn vraag of het mogelijk is om in de Cultuurnota mee te nemen 

waarom cultuur voor de provincie zo belangrijk is als een soort basisuitgangspunt voor de 

invulling en toepassing van de Cultuurnota.  

Gedeputeerde Pennarts antwoordt dat de in deze commissie gestelde vragen goed zijn 

gehoord en worden meegenomen.   

 

De voorzitter sluit de discussie over dit onderwerp af.  

 

3.1 Statenvoorstel Lening aan Kasteel Amerongen 

De voorzitter memoreert dat het gaat om een lening van € 1.130.000 tegen een aantal 

voorwaarden zoals in het voorstel genoemd. Het voorstel ligt voor ter besluitvorming in PS op 

7 december a.s.   

 

Gedeputeerde Pennarts zet uiteen dat het College zich ervan bewust is dat, met het vragen om 

toestemming voor het verstrekken van een lening aan Stichting Kasteel Amerongen (SKA), 

een vrij ongebruikelijk verzoek wordt gedaan aan de Staten. Hoewel alles dat 

vermeldenswaardig is in het voorliggende Statenvoorstel staat, maakt spreekster van de 

gelegenheid gebruik te schetsen hoe lang de provincie al in gesprek is met SKA. In 2013 werd 

het financiële probleem aan de provincie kenbaar gemaakt; dat stamt uit de periode van de  

heropening van het Kasteel na de restauratie. Zij benadrukt dat partijen sindsdien met elkaar 

in gesprek zijn geweest. Er is een aantal zaken gedaan om dit dossier te krijgen waar het nu is. 

Voor de korte termijn is een interventie gepleegd om SKA uit de rode cijfers te krijgen. 

Daarnaast is er met medewerking van het bestuur van SKA een gesprek gevoerd met alle 

schuldeisers, waarin is aangegeven dat het van belang is dat, als de provincie een beweging 

maakt, iedereen dat doet.  

In het kader van oplossingen, hebben meerdere scenario’s de revue gepasseerd (subsidie, 

hypothecaire lening, rechtstreekse lening). Een subsidie is een eenmalige uitgave, die de 

provincie vervolgens kwijt is; een hypothecaire lening zou voor de provincie een borgstelling 

betekenen zonder invloed op de afloop en ook als het niet goed zou gaan, zou de provincie 

aansprakelijk blijven. Een rechtstreeks lening levert de provincie meer zeggenschap op en 

minder risico. Het laatste voorstel is het geworden en dat ligt thans voor.  

 

Mevrouw Dercksen hecht er in de eerste plaats aan op te merken dat D66 staat voor het 

behoud van SKA. Dat betekent echter niet dat D66 het voorliggende voorstel als sterstuk naar 

de Staten wil laten gaan. D66 is benieuwd wat de overige partijen in deze vergadering naar 

voren brengen en of wellicht in de komende tijd nog tot een vergelijk kan worden gekomen. 

D66 informeert waarom dit nu pas boven water komt, terwijl al heel lang gesprekken worden 

gevoerd. De vraag is of er niet eerder had kunnen worden ingegrepen, zodat er minder geld 

nodig was geweest om het Kasteel overeind te houden. Voorts is de vraag hoe kritisch de 

provinciale organisatie volgt wat er gebeurt met geld dat zij aan anderen ter besteding geeft.  

Tegelijkertijd is de vraag hoe kritisch de provincie kijkt naar de mogelijkheid om een en ander 

door SKA te laten opbrengen; het moet wel kloppen.   

 

Mevrouw Hoek deelt mede dat 50PLUS zich in grote lijnen aansluit bij de vragen van D66. 

50PLUS staat op het standpunt dat alles in het werk moet worden gesteld om het Kasteel in 

deze vorm te behouden en niet te splitsen, temeer omdat er al veel geld in is geïnvesteerd om 
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het te brengen waar het sinds twee jaar is. 50PLUS zou het betreuren als die investering teniet 

wordt gedaan door nu niet die laatste kans te bieden. 

Geïnformeerd wordt hoe deze lening zich verhoudt tot de structurele subsidie die de provincie 

aan SKA verstrekt.   

 

De heer Van Deún deelt mede dat ook voor de PVV het behoud van dit mooie erfgoed voorop 

staat.  

De PVV maakt zich echter wel ernstig zorgen over de rode cijfers. De Meerjarenbegroting 

wordt erg optimistisch geacht. De verhuur gaat € 75.000 omhoog; de giften verdubbelen; de 

loonkosten stijgen behoorlijk (van € 135.000 naar € 200.000); er wordt geen rekening 

gehouden met het gewenste uitbaggeren van de Kasteelgracht (pm post). De PVV vindt de 

rooskleurige cijfers in de Meerjarenbegroting nogal dun. Geïnformeerd wordt naar de mening 

van GS in deze.  

Er is een aantal voorwaarden gesteld aan het verstrekken van deze lening. Bij punt 3 staat dat 

de provincie zou willen dat er samenwerking komt met een professionele beheersorganisatie. 

De PVV kan zich voorstellen dat dit als een verplichting wordt opgenomen.  

 

Mevrouw Noordenbos memoreert dat de SP al veel vragen heeft gesteld. In algemene zin 

merkt spreekster op dat sprake is van een mooi Kasteel en het fijn is dat dit in de provincie 

Utrecht staat. Op Cultuur heeft echter een grote bezuiniging plaatsgevonden. Op grond 

daarvan dient te worden gekeken naar ‘wat wel en wat niet’. Dat maakt, dat de SP niet zeker 

weet of het Kasteel onder de categorie ‘wel’ zou moeten vallen. 

De provincie gaat de schulden van SKA bij Kramer-Lems, ABNAMRO en Beijers Kameren 

voor een groot gedeelte inlossen. Geïnformeerd wordt waarom die leningen na de restauratie 

nodig waren en wat daarmee is gefinancierd.  

Op grond van hetgeen in de voorliggende gespreksnotitie en de Cultuurnota staat over 

internationaal toerisme, informeert de SP of de lening op gespannen voet staat met de 

Europese regelgeving.  

 

Mevrouw Boelhouwer deelt mede dat GroenLinks zich aansluit bij de gestelde vragen. 

GroenLinks constateert dat het altijd druk is bij Kasteel Amerongen. Op grond hiervan is de 

vraag hoe realistisch het is om te verwachten dat er nog meer uit de entree en de verhuur kan 

worden gehaald.  

De duurzaamheidparagraaf is GroenLinks ook tegengekomen in het voorstel Erfgoedparels. 

Dat oude gebouwen per definitie duurzaam zijn, is de vraag. Het is wel zo dat goed 

onderhoud bijdraagt aan de duurzaamheid. Daar is GroenLinks zeker niet op tegen. 

GroenLinks zou deze paragraaf in algemene zin in Statenvoorstellen mede ingevuld zien met 

dat er wordt gewerkt aan minder energieverbruik en met duurzame materialen.  

 

De heer Jansen merkt op dat de vragen van het CDA al zijn gesteld. Spreker hecht eraan op te 

merken het prettig te hebben gevonden dat de gedeputeerde aan het begin kort de essentie 

heeft aangegeven, alsmede een terugblik op de historie. Dat biedt het perspectief van het 

geheel. Het verheugt het CDA dat op deze manier verder kan worden gegaan en zij heeft het 

vertrouwen dat het tot een goede stap zal leiden.  

 

De heer Travaille deelt mede dat de PvdD zich aansluit bij de fundamentele vragen die zijn 

gesteld. In de Duurzaamheidparagraaf zou eveneens het (niet) gebruiken van gif, 

energiebesparingen, houtwallen en het voorkomen van jacht kunnen worden opgenomen.  

Iedereen heeft sympathie voor Kasteel Amerongen. De vraag is echter wat te doen als er een 

vergelijkbaar object komt. De PvdD vindt het lastig om de afweging te maken, omdat het ten 
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koste gaat van andere afwegingen. In die zin ware het prettig geweest indien al sprake was 

van een vastgestelde Cultuurnota, waarin de kaders helder zijn verwoord, alsmede een 

afweging wat de functie en toegevoegde waarde van het Kasteel is voor de omgeving.   

 

Mevrouw De Haan onderschrijft dat sprake is van een prachtig Kasteel. De provincie 

verstrekt jaarlijks een subsidie aan SKA en thans ligt de aanvraag voor een lening voor.  

De provincie staat voor cultureel ondernemerschap. Uit de stukken komt niet helder naar 

voren hoe daaraan in de afgelopen jaren vorm is gegeven door SKA.  

In de provinciale notitie ‘Kastelen aan zet’ staat dat Huize Doorn en Huize Amerongen hun 

krachten zouden moeten bundelen in marketing en communicatie. Geïnformeerd wordt op 

welke wijze dat vorm heeft gekregen. 

De ChristenUnie sluit zich aan bij de opmerking van de PVV dat de Meerjarenbegroting erg 

optimistisch is en de cijfers dun zijn.  

Het bezoekersaantal is van 18.000 naar 28.000 gegaan; de prognose is dat het aantal uitkomt 

op 40.000 bezoekers. De ChristenUnie acht dit erg optimistisch.  

Er is in de afgelopen jaren veel geïnvesteerd in SKA en behoud wordt voorgestaan, maar er 

leven bij de ChristenUnie wel vragen.  

 

De heer El Yassini merkt op dat uit het voorliggende stuk blijkt dat de aflossing van de lening 

vanuit de structurele subsidie komt. Geïnformeerd wordt of dit aan de voorkant wordt 

verrekend.  

Voorts wordt geïnformeerd of de structurele subsidie aan SKA is genoteerd als onderpand 

voor de te verstrekken lening en of daarop een preferente positie kan worden gezet. Daarmee 

zou kunnen worden gewaarborgd dat, in het geval het mis gaat in de toekomst, niet een andere 

schuldeiser aanspraak maakt op de provinciale subsidie.  

 

De heer Van den Dikkenberg merkt op dat de SGP op het standpunt staat dat Kasteel 

Amerongen een parel is, dat de investeringen van de afgelopen jaren waard is. Ook deze 

investering ziet de SGP als een kerntaak van de provincie. In een noodgeval, waarvan in dit 

geval sprake is, acht de SGP het voorliggende voorstel een goede oplossing. Wel sluit de SGP 

zich aan bij de vraag van D66 hoe dit noodgeval zich heeft kunnen voordoen. 

De SGP hecht er tot slot aan waardering uit te spreken voor het Statenvoorstel, waarin alle 

afwegingen helder zijn verwoord.  

 

De heer Wagenmans zet uiteen dat de PvdA het voorliggende stuk vooral heeft gelezen als 

een voorstel om te komen tot een benodigde financieringsconstructie omdat er een knelpunt is 

ontstaan. De voorliggende vraag is dan of dit onder de omstandigheden het meest optimale 

voorstel is om de continuïteit van SKA te waarborgen.   

De PvdA sluit zich aan bij de waarderende woorden van de SGP. De verschillende opties zijn 

zorgvuldig afgewogen. De PvdA steunt de voorgestelde optie van een rechtstreekse lening. 

Daarmee behoudt de provincie een directe grip op de voortgang van de lening. Daarnaast 

wordt de lening afgedekt in de vorm van een onderpand voor het uiterste geval dat het 

misgaat met SKA. Bovendien zit er nog 2% marge in de rente.  

Uit de Meerjarenbegroting blijkt dat de inkomsten in de komende jaren naar verwachting 

zullen toenemen. Op grond hiervan wordt geïnformeerd waarom niet is gekozen voor een 

annuïteitenconstructie. In die constructie blijven rente en aflossing hetzelfde,  maar een en 

ander kan eenvoudiger worden ingeboekt; er behoeft niet jaarlijks met verschillende bedragen 

te worden gewerkt.   
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Gedeputeerde Pennarts deelt mede dat de ondersteunende opmerkingen over het behoud van 

het Kasteel haar verheugen. Zij veronderstelt dat de bestuursleden van SKA, die op de 

publieke tribune zitten, dit als buitengewoon bemoedigend ervaren. Er wordt echter terecht 

ook een aantal kritische vragen gesteld. Spreekster gaat daarop als volgt in. 

Met betrekking tot de vraag naar de oorzaak dat dit zo laat boven water komt, terwijl er al 

heel lang gesprekken worden gevoerd, licht spreekster toe dat er eerder geen gedegen en 

vertrouwenwekkend genoeg voorstel aan de Staten kon worden voorgelegd. In de afgelopen 

periode is op basis van de gevoerde gesprekken gekomen tot deze oplossing. Meerdere 

scenario’s hebben de revue gepasseerd. Er werd gestart met een situatie waarin nog geen 

sprake was van zwarte cijfers. Ook daarop is ingezet. Het was met elkaar komen tot een 

voorstel, waaraan het Bestuur van SKA overigens zeer coöperatief heeft meegewerkt, dat 

voor het Kasteel leidt tot een redding en voor de provincie qua risico zo acceptabel mogelijk 

was. Dat heeft enige voeten in aarde gehad en daarmee enige tijd in beslag genomen.  

Het was niet mogelijk om eerder in te grijpen, waardoor sprake had kunnen zijn van een 

lagere schuld. Er is aanzienlijk bespaard in de exploitatie van het Kasteel. De schulden zijn 

goed beoordeeld. De schulden die niet direct behoeven te worden afgelost blijven afgedekt in 

de exploitatie. De urgentie zat met name op de twee fondsen. Feitelijk is gekozen voor de 

hoogste noodzakelijke, i.c. een zo klein mogelijke oplossing, omdat er ook van de kant van de 

provincie een bedrag beschikbaar moet worden gesteld met daarop een rentebeslag en een 

interne verrekening. 

De provincie gaat de lening kritisch volgen. Dat moge blijken uit de overleggen, die hiervoor 

worden ingesteld. Het gaat de provincie ook flink wat tijd kosten. Het gaat om 

maatschappelijk geld en de provincie wil een aantal garanties hebben, waarbij de 

bedrijfsvoering bijdraagt aan het aflossen van de schuld.  

Het College heeft er vertrouwen in dat SKA dit kan opbrengen. Er is goed gekeken naar wat 

er nu kan. Er is flink afgebouwd. De organisatie draait in grote mate op vrijwilligers. Dat 

brengt ook beperkingen met zich mee, bv. als het gaat om de openstelling, de taken en extra 

activiteiten die men zou willen doen. Niet alles kan door vrijwilligers worden gedaan. Het 

aansturen van vrijwilligers vraagt tijd en aandacht van een fulltime medewerker. Het gaat 

eveneens om het feit dat,  als deze organisatie weer gezond is, zij in staat is om te 

onderhandelen met o.a. de buitenplaatsen. Een nummer 1 trouwlocatie. Het zou mooi zijn als 

SKA daarvan wat meer zou kunnen profiteren. Die gesprekken kunnen weer worden gevoerd, 

omdat SKA weer een betrouwbare partners is. De stevigheid van de organisatie staat en valt 

met het moment dat de provincie SKA kan helpen bij de doorstart.  

De provincie heeft al sinds de jaren zeventig een relatie met SKA. Die structurele subsidie 

blijft gehandhaafd. Zij bevestigt dat de aflossing van de lening vanuit de structurele subsidie 

komt; dat wordt aan de voorkant verrekend.  

De begroting toont aan dat met de structurele subsidie van de provincie kan worden voorzien 

in de aflossing en het betalen van de rente. Tegelijkertijd kan een gezonde SKA weer 

ondernemen en kunnen nieuwe plannen op de rit worden gezet; kan het contract met de 

buitenplaatsen, de horecavoorziening is een aparte organisatie, opnieuw worden besproken. 

Dat biedt perspectief en stevigheid voor de toekomst. 

Met betrekking tot het pleidooi om de samenwerking met een professionele beheerorganisatie 

verplicht te stellen, merkt spreekster op dat er vanuit mag worden gegaan dat de gesprekken 

dwingend genoeg zijn. Zij zou moeten nagaan of de provincie die verplichting formeel zou 

kunnen opleggen. Spreekster kan in ieder geval verzekeren dat de provincie zal aansturen op 

een aantal punten, w.o. een doorpakken en op een nog wat meer verzakelijking van de 

bedrijfsvoering.  

Geïnformeerd is hoe dit zich verhoudt tot de grote bezuinigingen op Cultuur. Dat is een 

terechte vraag en tegelijk de oorzaak van de ontstane situatie. Er is enerzijds te optimistisch 



24 

 

ondernomen in de periode van openstelling van Kasteel Amerongen, maar ook de 

bezuinigingen op Cultuur hebben een rol gespeeld naast minder beschikbare fondsen. Het is 

allemaal ingewikkelder geworden. Culturele instellingen raken in dit klimaat in de problemen; 

het een werkt in op het ander.   

Spreekster moet het antwoord op de vraag wat er specifiek is gefinancierd met de leningen,  

schuldig blijven. Het is in ieder geval samengevallen met de grote restauratie. In dat kader 

moest eveneens een aantal andere zaken worden gedaan. Daarvoor zijn de leningen 

afgesloten, alsmede voor het programma van het Kasteel dat na vele jaren sluiting weer werd 

geopend.  

Met betrekking tot de vraag of de lening op gespannen voet staat met Europese regelgeving in 

verband met de internationale profilering, merkt spreekster op dat het stuk om die reden rept 

van een heldere en transparantie boekhouding. Als dit bedrag wordt geïnvesteerd, moeten die 

risico’s worden vermeden. Spreekster heeft er vertrouwen in, dat dit gaat lukken.   

Op de vraag of de bezoekersaantallen gelet op het huidige aantal nog wel verder omhoog 

kunnen, antwoordt spreekster dat niet alles ten goede komt aan SKA. De inschatting is dat,  

als de provincie SKA van haar last kan afhelpen door de twee leningen versneld af te lossen, 

de openstelling en de activiteiten rondom het Kasteel kunnen toenemen. Met die instelling 

zijn de prognoses haalbaar. Hierbij zij opgemerkt dat er is gebenchmarkt; het betreft geen 

vrijblijvend lijstje.   

Mevrouw Noordenbos vestigt de aandacht op blz. 9, waar staat dat SKA in hoofdzaak geen 

commerciële activiteiten verricht. Verderop staat dat het niet de bedoeling van SKA is om 

bezoekers van buiten de lidstaten te trekken. Dat zijn echter allemaal voorwaarden voor een 

provinciale subsidie. Dat bevreemdt de SP. 

Voorts hecht spreekster aan een preciezer antwoord op de vraag waaraan de leningen zijn 

besteed.   

Gedeputeerde Pennarts antwoordt dat de leningen uit de periode van de restauratie zijn en ook 

een aantal keren zijn verlengd; ze hangen samen met de grote restauratie en de opening. 

Spreekster zegt de commissie daarover separaat meer informatie toe. Spreekster begrijpt dat 

de SP een strijdigheid ziet in enerzijds een internationale profilering in activiteiten in de zin 

van meer toeristen trekken, en anderzijds het feit dat de middelen niet van buiten de Europese 

lidstaten mogen zijn. Zij verzekert, dat hiernaar goed is gekeken. Indien er behoefte bestaat 

aan meer argumentatie daaromtrent, kan dat desgewenst worden verstrekt.  

De vraag wat de provincie doet als er een ander vergelijkbaar object langskomt, is een 

gewetensvraag dat ook het College bezighoudt. De provincie is niet in staat dit structureel te 

doen. Het College heeft echt de afweging gemaakt voor het belang van het behoud van dit 

Kasteel. Daarbij is de culturele waarde afgewogen, evenals de inschatting dat de provincie 

met deze lening bijdraagt aan een structurele oplossing van het probleem.  

Overigens kan spreekster melden dat bij vergelijkbare objecten, waarmee de provincie een 

relatie heeft, geen sprake is van deze situatie.  

Kasteel Amerongen en Huize Doorn zijn twee gelieerde plaatsen; de Keizer verbindt hen. Dat 

is precies de profilering van deze twee plekken. De WO I communicatie concentreert zich met 

name op Kasteel Amerongen en Huize Doorn. Er is sprake van een vrij brede aanpak via o.a.  

exposities en fietstochten in de regio. Er wordt veel gedaan om deze twee locaties aan elkaar 

te verbinden en ook om de spin-off van de twee plekken met elkaar te delen. Er wordt voorts 

gekeken hoe in de overhead en in de aansturing zoveel mogelijk geprofiteerd kan worden van 

elkaars beschikbare kennis en expertise. Er is sprake van een intensieve samenwerking. 

De provincie heeft een onderpand op de voorgestelde lening, t.w. de inventaris ter waarde van 

€ 4 mln. Dat moet voldoende zijn, maar zij onderschrijft de mogelijkheid dat er een moment 

kan zijn dat een ander daarop ook een aanspraak maakt. Spreekster licht toe dat nog een 

andere grote partij, het NRF, een lening heeft uitstaan aan SKA. Die lening is hypothecair 
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gedekt, waarmee zij hun eigen zekerstelling hebben. De provincie heeft de zekerstelling in de 

vorm van het onderpand van de inventaris, maar kan op verzoek eveneens een soort 

hypotheekrecht vestigen. De belangen van de verschillende schuldeisers zijn in deze 

constructie goed gesplitst.  

Het voorliggende financieringsvoorstel is het meest optimale. Er is niet voor een 

annuïteitenconstructie gekozen, omdat de afweging is gemaakt dat het voor de provincie 

gunstiger is als de aflossing en de rente in de beginperiode het grootst is.   

De heer Wagenmans merkt op dat het, indien wordt gekeken naar de opbouw van de 

Meerjarenbegroting, juist in het belang van de continuïteit van SKA is dat wel gelijkmatiger 

te doen. De provincie schiet daar financieel niets bij in, mede gelet op het feit dat de lening 

voor 3% rente wordt verstrekt, terwijl voor minder dan 1% wordt geleend. Op grond hiervan 

pleit de PvdA ervoor te kiezen voor de constructie die het meest gunstig is voor SKA; dat is  

de annuïteitenconstructie. Indien het College daarin meegaat, kan het wat de PvdA betreft een 

sterstuk worden. 

 

De voorzitter rondt de discussie over dit onderwerp af, met de vaststelling dat de commissie 

ermee instemt dit stuk verder te geleiden naar de Staten met vooralsnog de titel klein debat.  

 

4. MILIEU 

4.1 Statenvoorstel Definitieve Luchthavenregeling Cabauw, gemeente Lopik 

De voorzitter memoreert dat het hierbij gaat om het omzetten van een tijdelijke regeling over 

het opstijgen van zgn. gyrocopters naar een regeling voor onbepaalde duur. 

 

Mevrouw Hoek informeert of er alleen wordt gereageerd als er klachten gaan komen en 

hoeveel klachten er moeten binnenkomen voordat tot handelen wordt overgegaan. 

Overigens mist 50PLUS hoe wordt omgegaan met het broedseizoen. 50PLUS ziet graag in het 

voorstel opgenomen dat er tijdens het broedseizoen (februari – april) niet mag worden 

gevlogen.  

 

Mevrouw Arissen memoreert dat, toen dit voorstel voor het eerst in de Staten voorlag, de 

PvdD hiertegen heeft gestemd, vanwege de mogelijke effecten op de EHS en de weidevogels. 

Thans wordt er gesteld dat nieuwe initiatieven niet zullen worden toegestaan, maar omdat dit 

een bestaand iets is het wel mag. De PvdD is bezorgd over de invloed op de EHS, mede 

omdat dit gebied zich in de bufferzone van de EHS bevindt.  

Wat betreft de weidevogels, sluit de PvdD zich aan bij de oproep van 50PLUS. Hieraan voegt 

spreekster toe dat voor de weidevogelgebieden wordt volstaan met bescherming van de 

openheid. Dit betekent dat het medegebruik als luchtvaartterrein ruimtelijk zal worden 

getoetst aan eventuele weidevogelwaarden. De PvdD vindt dat een slechte zaak, omdat de 

luchtvaart, gelet op het kwetsbare gebied in dit geval, wel degelijk invloed heeft op de 

weidevogels.   

 

De heer Van Essen informeert of de provincie ook gerechtigd is om deze Luchthavenregeling 

in te trekken, indien de provinciale ruimtelijke plannen in de toekomst daar aanleiding toe 

geven, of dat dit enkel mogelijk is op grond van de in art. 3.2.4.4.3 genoemde redenen.  

Er zijn geen woningen in de buurt, noch natuurgebieden, waardoor deze locatie zich in de 

toekomst wellicht goed zou kunnen lenen voor windenergie. GroenLinks informeert in 

hoeverre deze vergunning beperkingen stelt aan mogelijke toekomstige ontwikkelingen van 

windmolens in dit gebied.  
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De heer Wagenmans hecht er naar aanleiding van de inbreng van voorgaande sprekers aan op 

te merken dat het om een zeer beperkt besluit gaat dat al drie jaar door de provincie als proef 

is afgegeven. De ervaringen zijn positief en er zijn geen klachten. Thans wordt het voorstel 

gedaan om over te gaan tot een definitieve regeling. De PvdA stemt in met het voorstel, 

hetgeen als sterstuk naar de Staten kan.     

 

De heer El Yassini deelt mede dat de VVD zich aansluit bij het betoog van de PvdA. Spreker 

wil hieraan toevoegen dat de Staten bij de vaststelling 3 jaar geleden hebben afgesproken dat 

de regeling bij het uitblijven van klachten wordt omgezet in een definitieve regeling voor 

onbepaalde tijd. In de afgelopen 3 jaar zijn er in de visie van de VVD ook geen berichten 

ontvangen met betrekking tot schadelijke effecten voor weidevogels. De VVD staat op het 

standpunt dat de provincie in deze moet laten zien dat zij een betrouwbare overheid is. Wat de 

VVD betreft kan dit een sterstuk zijn.  

Mevrouw Hoek merkt op dat het thans gaat om 10 keer 10 dagen per jaar, terwijl het straks 

onder een ander regiem gaat vallen, t.w. het Luchtvaartregiem, waarbij veel vaker opgestegen 

en geland mag worden. De overlast zou daardoor kunnen toenemen m.n. voor de weidevogels. 

De heer El Yassini informeert welk onderzoek ten grondslag ligt aan de geuite zorg.  

Mevrouw Hoek antwoordt dat er geen onderzoek is gedaan; de graadmeter is dat er geen 

klachten zijn ingediend. Zij verwijst in deze naar art. 3.2.4.2.1, waarin precies staat hoeveel 

vliegbewegingen er straks mogen worden gemaakt.  

 

De heer Ubaghs deelt mede dat de PVV zich geheel aansluit bij het betoog van de PvdA en de 

VVD, met name vanwege bestendiging van bestaande afspraken.    

 

De ChristenUnie, het CDA, de SGP en de SP merken op zich aan te sluiten bij het standpunt 

van de PvdA, VVD en PVV.      

 

Gedeputeerde Pennarts bevestigt dat het om een hele lichte regeling gaat, maximaal 75 

vluchten per jaar, 1 of 2 x per dag. Dat is vrij minimaal in een gebied dat het kan hebben. Al 

drie jaar lang is die regeling van kracht. Er is geen klacht binnengekomen. Bij de instelling 

van de regeling hebben de Staten voorgesteld dat na 3 jaar zonder klachten er van een 

definitieve vorm sprake zou moeten zijn. Dat moment is nu aangebroken.  

Het antwoord op de vraag wat dit betekent voor weidevogels en de eventuele interactie met 

een potentiële windmolenlocatie moet spreekster schuldig blijven; zij zegt toe hierop nader 

schriftelijk terug te zullen komen.   

 

De heer Van Essen merkt op dat zijn vraag iets breder was dan alleen windmolens. Er kunnen 

zich ook andere ruimtelijke ontwikkelingen voordoen. De vraag is of deze regeling kan 

worden veranderd op het moment dat de provincie zelf daartoe aanleiding ziet.  

 

Mevrouw Hoek deelt mede dat 50PLUS de toegezegde beantwoording afwacht en op basis 

daarvan zal besluiten of dit al dan geen sterstuk kan zijn.  

 

De voorzitter rondt de discussie over dit onderwerp af met de conclusie dat dit stuk verder 

geleid kan worden naar de Staten, vooralsnog met de titel “sterstuk”.  

 

4.2 Randstedelijke Rekenkamer Onderzoeksopzet Geluidhinder provinciale wegen 

De voorzitter memoreert dat de Randstedelijke Rekenkamer (RR) een onderzoek wil doen 

naar de beperking van de geluidhinder door de provincie op de provinciale wegen. Door 
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middel van deze bespreking wordt de commissie in de gelegenheid gesteld om, voorafgaand 

aan het onderzoek, haar aandachtspunten mee te geven.  

Zij geeft in de eerste plaats het woord aan mevrouw Brugman van de RR voor een korte 

toelichting vooraf.   

 

Mevrouw Brugman (RR) zet uiteen dat geluidhinder voor de provincie op verschillende 

terreinen speelt. De Programmaraad heeft in juni 2015 positief geadviseerd over een 

onderzoek op dit thema. Vervolgens is de RR gaan afpellen en terecht gekomen op 

geluidhinder provinciale wegen. Daarnaast kwamen eveneens de Stiltegebieden naar voren als 

interessant thema. Zoals in de opzet staat, zal daarop nog worden teruggekomen, maar dat 

onderwerp wordt thans niet meegenomen in dit reguliere onderzoek.  

Met betrekking tot de systematiek, licht spreekster toe dat er, als het gaat om geluidhinder 

provinciale wegen, grofweg twee sporen bestaan. Het spoor van aanleg en reconstructie bij 

nieuwe wegen, waarbij de Wet Geluidhinder geldt; in dat kader moeten er bepaalde 

procedures worden gevolgd. Aan de andere kant het spoor van vrijwillig autonoom beleid dat 

vanuit Europa is geïnitieerd; dat gaat over de Actieplannen. Elke provincie stelt een keer in de 

zoveel tijd een Actieplan op, waarin zij haar plannen om de geluidhinder te beperken vastlegt. 

De Europese Richtlijn is vertaald in Nederlandse wetgeving in de Wet Milieubeheer. Daarin 

is opgenomen dat een keer in de vijf jaar een geluidbelastingkaart moet worden gemaakt, 

waarbij moet worden geïdentificeerd waar de knelpunten zijn en vervolgens door middel van 

dat Actieplan ook moet worden aangegeven welke maatregelen worden getroffen. De huidige 

systematiek, zoals die nog geldt voor provincies, kent een belangrijk hiaat. Op het moment dat 

de groei van het verkeer autonoom toeneemt, is niemand verplicht om iets aan de 

geluidhinder, die daardoor wordt veroorzaakt, te doen. Bewoners kunnen dan feitelijk nergens 

naartoe. Om hieraan iets te doen is begonnen met een nieuwe systematiek onder de noemer 

SWUNG (Samenwerken aan uitvoering van nieuw geluidbeleid). Daarbij is het systeem 

geluidproductieplafonds bedacht. Bij het Rijk zijn deze al ingevoerd. Er wordt een soort 

denkbeeldig geluidplafond gesteld. Als dat wordt overschreden, moet de wegbeheerder 

maatregelen treffen.  

Dat brengt spreekster op de afbakening en de onderzoeksvragen. 

Er is gekozen om te kijken naar de Actieplannen. Welke maatregelen treft de provincie om 

geluidhinder op provinciale wegen te beperken?; hoe zijn deze maatregelen uitgevoerd de 

afgelopen periode? Voorts wordt gekeken naar de voorbereiding op de operatie SWUNG-2. 

Daarvoor moet de provincie bepaalde data op orde hebben. Bekeken wordt of die data op orde 

zijn en dat er een plan van aanpak is, dat ervoor gaat zorgen dat de provincie op tijd klaar is 

om deze wetswijziging door te voeren.  

Het onderzoek zal worden uitgevoerd in alle vier provincies.  

De RR werkt altijd met een beoordelingskader. Dat is inmiddels doorgesproken met de 

ambtenaren uit de vier provincies. Dat was een goede bespreking. De RR is klaar om van start 

te gaan.  

 

De heer Bosman deelt mede dat de SP positief tegenover het onderzoek staat. De opzet is 

kritisch en de SP is benieuwd hoe de provincie hieruit komt. De SP wenst de RR succes met 

het onderzoek en ziet het resultaat met belangstelling tegemoet.  

 

De heer Van Essen deelt mede dat GroenLinks positief is over de onderwerpkeuze. Het is een 

belangrijk onderwerp; er zijn immers veel maatschappelijke effecten en schade door 

geluidhinder.  

Wat GroenLinks betreft zou de waarde van het onderzoek en de toepasbaarheid voor de 

Staten groter worden als het ook wat inzicht geeft in de manier waarop geluidshinder wordt 
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beïnvloed door verschillende soorten maatregelen. Hierbij moet worden gedacht aan 

geluidschermen, snelheidsregiems, verkeersvolumes, congestie. Dat zijn zaken die regelmatig 

voorbij komen en het is voor GroenLinks interessant wanneer dienaangaande meer inzicht 

wordt verkregen. 

GroenLinks begrijpt dat het onderzoek zich nu toespitst op provinciale wegen. In de provincie 

Utrecht zijn ook veel snelwegen, waar geluidhinder een belangrijk element is dat regelmatig 

binnen de provincie wordt besproken. Geïnformeerd wordt in hoeverre het mogelijk is ook 

iets over Rijkswegen te zeggen in dit onderzoek.  

Voor het overige wenst GroenLinks de RR succes met het onderzoek en ziet het resultaat 

daarvan met belangstelling tegemoet.  

 

Mevrouw Arissen deelt mede dat de PvdD zich volledig aansluit bij het betoog van de SP.  

 

De heer Joustra informeert of de provincie hierover wel iets heeft te beslissen als het niet 

gewoon wet is. Als het gewoon wet is, stelt hij de vraag of de provincie niet beschikt over een 

dienst die uitrekent en meet of er geluidoverschrijdingen zijn van de norm. 

De RR sprak over een wetswijziging in voorbereiding. De vraag is wat de provincie daarmee 

van doen heeft. Geïnformeerd wordt wat het onderzoek kost, wie het heeft aangevraagd, wie 

de Programmaraad is.  

Spreker las dat geluid een ca 0,8 dagdeel van zijn leven afneemt. In dat kader vraagt spreker 

zich af wat het levensverlengend effect is van het hebben van auto’s. 

 

De heer Van den Dikkenberg deelt mede dat de SGP zich aansluit bij de SP.   

 

De heer Wagenmans deelt mede dat de PvdA geluidshinder, blijkbaar in tegenstelling tot de 

VVD, wel een belangrijk onderwerp vindt. Het verheugt de PvdA dat het blijkbaar ook 

provinciaal een belangrijk onderwerp wordt gevonden. Het lijkt de PvdA interessant om te 

kijken wat er interprovinciaal aan vergelijkingsresultaten uit dit onderzoek naar voren komen, 

om te zien wat het effect is van de maatregelen die in de verschillende provincies worden 

genomen.  

Als suggestie geeft de PvdA mee dat er verschillende mogelijkheden zijn om te komen tot 

geluidsreductie. Er kan iets worden gedaan aan het asfalt, aan de schermen, maar bv. ook aan 

gevelmaatregelen. De PvdA is geïnteresseerd in de kosten – batenverhouding met betrekking 

tot de investeringen tussen de verschillende typen van deze maatregelen, om maatregelen in 

het kader van SWUNG ook beleidsmatig beter te kunnen afwegen. Een kosten – bateninzicht 

zou daarin kunnen helpen.  

 

De heer Nicolai deelt mede dat de ChristenUnie instemt met dit initiatief. Volgens de 

ChristenUnie maken de onderliggende cijfers in de inleiding wel duidelijk dat het belangrijk 

is om hierop zicht te krijgen. Er is volgens de ChristenUnie sprake van een zorgvuldige 

aanpak en werkwijze. In het kader van de thematiek wordt de huidige situatie in kaart 

gebracht, het ontwikkelde beleid tot nu toe wordt getoetst, de ambities van de provincie 

worden in kaart gebracht en er wordt gekeken naar de toekomst. Dat lijkt de ChristenUnie een 

zorgvuldig plan van aanpak. De ChristenUnie onderschrijft het betoog van de PvdA dat een 

interprovinciale vergelijking een boeiend thema zou kunnen worden. 

Er is sprake van een strakke planning. De ChristenUnie pleit ervoor dat het onderzoek voor 

het zomerreces is afgerond.  

 

De heer Thonon deelt mede dat D66 zich aansluit bij het betoog van de PvdD  en GroenLinks, 

zeker waar het gaat om het meenemen van effecten van autosnelwegen en geluidsoverlast. In 
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de richting van de VVD merkt spreker op dat de Telegraaf schrijft dat fietsers een half jaar 

langer leven.  

Mevrouw Hoek deelt mede dat 50PLUS instemt met dit initiatief. Meten is weten. 50PLUS 

vraagt aandacht voor de geluidsoverlast van aansluitingen van bruggen op de weg. Wellicht 

kan dit worden meegenomen in het onderzoek.  

50PLUS wenst de RR veel succes met het onderzoek.  

 

De heer Ubaghs deelt mede dat de PVV in principe achter het voorliggende voorstel staat. De 

PVV leest dat de focus van dit onderzoek ligt op de Actieplannen. Bij die Actieplannen 

hebben de provincies de bevoegdheid om zelf een geluidsniveau te kiezen. Dit zal straks 

wellicht ingeperkt worden door SWUNG-2, waarbij de geluidsplafonds worden ingesteld. Op 

grond van het vorenstaande, vraagt de PVV zich af of het niet verstandig is om een paar jaar 

te wachten met dit onderzoek, om vervolgens gelijk de effecten van SWUNG-2 mee te 

kunnen nemen.  

 

Mevrouw Brugman merkt, ten aanzien van de wens om een groter inzicht te hebben in de 

effecten van maatregelen, op dat zeker wat aan achtergrondinformatie zal worden 

meegenomen in het onderzoek.  

Het meenemen van Rijkswegen gaat de bevoegdheid van de RR te buiten. Het gaat er echt om 

dat de RR kijkt naar de handelwijze van de provincie. Dat de provincie bevoegd is voor de 

provinciale wegen is een duidelijke afbakening voor de RR.  

De Actieplannen zijn autonoom beleid van de provincie. De RR gaat de ambitie bekijken, in 

die zin dat getracht zal worden de Actieplannen  te vergelijken die binnen de provincies zijn 

geschreven. Omdat de RR dit onderzoek voor vier provincies gaat doen, kan dit een aardige 

vergelijking opleveren. Het is wel zo dat de RR geen oordeel wil geven over het 

ambitieniveau. Dat is aan de provincie zelf. Het enige is dat vanuit die Europese richtlijn 

wordt voorgeschreven dat met behulp van de Actieplannen de geluidshinder moet worden 

beperkt. Er zal derhalve worden bezien of  dat inderdaad gebeurt.  

Mevrouw Hoenderdos memoreert dat de RR zeer onlangs haar eerste Begrotingswijziging 

2015 heeft opgesteld. Daarin staat per onderzoek wat de geraamde kosten zijn. Voor deze 

benchmark komt het onderzoek voor de vier provincies in totaal geraamd, inclusief BTW, uit 

op € 145.000. Niet zozeer het aantal medewerkers is bepalend, maar de totale kosten.  

De Programmaraad is samengesteld uit Statenleden, drie uit elke provincies plus drie 

plaatsvervangende leden. Voor de provincie Utrecht zijn dat de dames Koelewijn en 

Schneiders en de heer Essousi; de plaatsvervangende leden die een gelijke stem hebben zijn 

de dames Vlam, Boelhouwer en d’Hondt. 

Mevrouw Brugman vervolgt dat de Actieplannen niet worden ingehaald door de 

wetswijziging. De wetswijziging geldt nu al voor de Rijkswegen. Daar wordt al gewerkt met 

geluidsproductieplafonds. Dat zijn feitelijk een soort denkbeeldige punten langs de weg 

waarop het geluidsniveau wordt berekend. Er komt een peiljaar, waarschijnlijk 2016 of 2017, 

waarbij dat geluidsniveau geldt plus 1,5 Db erop en dat is dan het geluidsplafond. Op het 

moment dat dit wordt overschreden, moet de wegbeheerder, in dit geval de provincie, 

maatregelen treffen. Dat neemt niet weg dat er nog steeds een geluidsniveau kan zijn. In 

Utrecht is de plandrempel bepaald op 61 Db. Mocht de provincie dat geluidsniveau toch 

onacceptabel achten, dan kan de provincie daarop in de Actieplannen beleid maken.  

De suggestie van de PvdA om de kosten-baten van de verschillende maatregelen bij het 

onderzoek te betrekken neemt de RR mee.  

 

De heer Joustra memoreert zijn vraag of de provincie niet over een eigen dienst beschikt voor 

het meten van geluid.  



30 

 

Gedeputeerde Pennarts antwoordt dat dit volgens haar door de RUD wordt gedaan. De vraag 

is hoe dat wordt ingezet. Het antwoord daarop moet zij schuldig blijven. Desgewenst komt zij 

daarop nader terug. Wel zij opgemerkt dat het hier gaat om een benchmark onderzoek dat een 

andere insteek heeft.  

 

De voorzitter concludeert dat er binnen de provincie een dergelijke dienst is. Deze is echter 

van een andere orde dan een onderzoek van de RR. Spreekster rondt de bespreking over dit 

onderwerp af. Zij bedankt de dames Brugman en Hoenderdos voor hun komst en toelichting 

en wenst de RR veel succes met het onderzoek.      

 

4.3 Randstedelijke Rekenkamer Onderzoeksopzet Provinciaal opdrachtgeverschap voor 

uitvoering VTH-taken bij majeure risicobedrijven 

De voorzitter memoreert dat de Randstedelijke Rekenkamer (RR) een onderzoek wil doen 

naar het Provinciaal opdrachtgeverschap voor uitvoering van de VTH-taken bij majeure 

risicobedrijven. Door middel van deze bespreking wordt de commissie in de gelegenheid 

gesteld om, voorafgaand aan het onderzoek, haar aandachtspunten mee te geven.  

Zij geeft in de eerste plaats het woord aan de heer Van Oostveen van de RR voor een korte 

toelichting.   

 

De heer Van Oostveen hoopt dat bij de publicatie van het rapport voor het zomerreces sprake 

zal zijn van een meer pakkende titel. 

In meer dan 400 bedrijven in Nederland wordt er gewerkt met bijzonder gevaarlijke stoffen. 

Ongevallen bij die bedrijven kunnen leiden tot grote gevolgen voor de mensen in de fabrieken 

zelf en/of voor de omgeving. Een aantal specifieke voorbeelden is de vuurwerkramp in 

Enschede in 2000 en de ramp met Chemie-Pack in Moerdijk in 2011. 

GS zijn het bevoegd gezag als het gaat over de externe veiligheid bij deze bedrijven en dan 

specifiek voor vergunningverlening, toezicht en handhaving (VTH). Vanaf 2013 voert de 

provincie deze taken niet meer zelf uit; deze zijn uitbesteed aan specifieke 

Omgevingsdiensten/RUD’s. De provincie Utrecht heeft dit uitbesteed aan de 

Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied in Noord-Holland. Omdat deze taken worden 

uitbesteed, is het zaak dat de provincie voor de uitvoering van de VTH-taken een goede 

opdracht verleent aan deze Omgevingsdienst. Drie jaar na dato vindt de RR een goed moment 

om te kijken hoe die opdrachtverlening aan de Omgevingsdienst verloopt.  

Een andere aanleiding van de RR om dit onderzoek uit te voeren is dat de provincie vanaf 1 

januari 2016 het bevoegd gezag wordt voor alle majeure risicobedrijven.   

Tot slot vindt de RR dit onderzoek relevant omdat verschillende provinciale rekenkamers 

(Zeeland, Overijssel, Gelderland en de noordelijke rekenkamer voor de provincies Friesland, 

Drenthe en Groningen) zijn gestart met een onderzoek naar het opdrachtgeverschap. De RR 

acht het van belang om hieraan mee te doen om een meer landelijk beeld te kunnen schetsen.  

De  centrale onderzoeksvraag luidt: vult de provincie haar rol als opdrachtgever van BRZO 

Omgevingsdiensten voor de uitvoering van de VTH-taken bij majeure risicobedrijven goed in 

en welke aandachtspunten spelen er bij de uitvoering van deze taken bij de majeure 

risicobedrijven? Deze centrale onderzoeksvraag wordt beantwoord aan de hand van een 

zevental deelvragen, waarvoor wordt verwezen naar de voorliggende onderzoeksopzet (blz. 

6). Hiervoor zullen gesprekken worden gevoerd met experts, ambtelijke organisatie en de 

twee desbetreffende Omgevingsdiensten (Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied en 

DCMR). Daarnaast wil de RR een aantal bedrijven selecteren waarmee gesprekken worden 

gevoerd om vast te stellen wat er bij de bedrijven leeft.  

Het onderzoek is in oktober 2015 van start gegaan. Het streven is het resultaat van het 

onderzoek voor het zomerreces op te leveren.  
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De heer El Yassini informeert of de bedrijven, waarmee de RR gaat spreken, openbaar 

worden gemaakt of anoniem blijven.  

 

De heer Van den Dikkenberg merkt op dat de toelichting helder is. De SGP wenst de RR 

succes met het onderzoek. 

 

De heer Wagenmans deelt mede, dat de PvdA de uitkomst van het onderzoek met 

belangstelling tegemoet ziet, mede in relatie tot het opdrachtgeverschap en de wijze waarop 

dat bij de BRZO’s uitwerkt.  

Geïnformeerd wordt of in dit onderzoek ook wordt gekeken naar de informatievoorziening 

richting de Veiligheidregio’s. Bij de ramp bij Chemie-Pack bleek die informatievoorzienig 

niet adequaat te verlopen.  

 

De heer Ubaghs zet uiteen, dat de BRZO-materie complex is. De PVV betreurt dat de 

kwaliteit van de Omgevingsdiensten niet in het onderzoek wordt meegenomen, omdat 

gebleken is dat die bepalend is geweest voor de rampen in het verleden. De RR geeft aan dat 

dit aspect niet wordt meegenomen, omdat de RR daarvoor de kennis niet in huis heeft. De 

PVV kan zich voorstellen dat die kennis wordt ingehuurd.  

 

De heer Thonon memoreert dat de provincie vanaf 1 januari 2016 het bevoegd gezag wordt 

over alle majeure BRZO-bedrijven in de provincie. Geïnformeerd wordt of de RR ook 

onderzoekt of de provincie in staat is om aan die opdracht te voldoen.   

Er wordt geen collectief oordeel gegeven over de uitvoering van de VTH-taken. Dat is echter 

wel wenselijk, omdat de Staten binnenkort een besluit moeten nemen over de Verordening 

kwaliteit van de uitvoering van de VTH-taken.  

 

De heer Nicolai deelt mede dat de ChristenUnie het onderzoek steunt. Het feit dat er thans 

sprake is van een aantal jaren ervaring betekent dat vanuit de praktijk kan worden bekeken 

hoe het gaat, er gekeken kan worden naar de kwaliteit en er m.n. preventief kan worden 

gewerkt. Dat acht de ChristenUnie waardevol.   

 

Mevrouw Arissen deelt mede dat het de PvdD verheugt dat de RR dit onderzoek heeft 

gekozen, omdat zij dit onderwerp specifiek heeft ingebracht.   

Spreekster vestigt vervolgens de aandacht op de ter informatie aangeboden Statenbrief 

Strategie Vergunningverlening, Toezicht en Handhaving 2016 – 2019. In de onderzoeksopzet 

wordt gesteld dat binnenkort moet worden beslist over de Verordening kwaliteit van de 

uitvoering van de VTH-taken. In de Statenbrief wordt gesteld dat de Strategie een essentiële 

schakel is in het borgen van de voorgestane kwalitatieve uitvoering van de VTH-taken en 

daarmee aan de wettelijke vereiste beantwoordt. Richting GS wordt geïnformeerd of dit nog 

aan de Staten wordt voorgelegd, zodat de onderzoeksresultaten daarbij kunnen worden 

meegenomen of dat dit feitelijk is wat in de onderzoeksopzet wordt bedoeld.  

 

De heer Van Essen deelt mede dat GroenLinks zich kan vinden in de onderzoeksopzet. 

GroenLinks sluit zich aan bij de vragen van de PVV.  

In het kader van een wat meer pakkende titel, geeft GroenLinks als suggestie mee: No risk no 

fun”, maar wellicht dekt dit niet de lading van het eindrapport.   

 

De heer Bosman deelt mede dat de SP positief tegenover het onderzoek staat en het resultaat 

met belangstelling tegemoet ziet.  



32 

 

Geïnformeerd wordt waarom niet in januari 2016 een start wordt gemaakt met het onderzoek, 

omdat vanaf dat moment het hele veld wordt bereikt en bestreken. 

Voorts sluit de SP zich aan bij de vragen van de PVV.  

 

De heer Van Oostveen zet uiteen dat bedrijven niet verplicht zijn om mee te werken aan dit 

onderzoek. Het wordt aan de geselecteerde bedrijven overgelaten of zij al dan niet met naam 

in het rapport willen worden genoemd.  

De heer El Yassini verduidelijkt dat de VVD wil voorkomen dat bedrijven niet openhartig 

durven te zijn. Op grond daarvan wordt ervoor gepleit bedrijven de kans te bieden anoniem 

aan het onderzoek deel te nemen, 

De heer Van Oostveen neemt dit mee.  

Met betrekking tot de vraag over het betrekken van de kwaliteit van de Omgevingsdiensten in 

het onderzoek, verwijst mevrouw Hoenderdos naar blz. 8 van de onderzoeksopzet; daarin 

staat de overweging van de RR ter zake. Dit onderzoek betreft niet alleen een benchmark voor 

de provincies van de RR, maar een landelijke benchmark, omdat de andere provinciale 

rekenkamers dit onderzoek ook doen. Het resultaat van het onderzoek door de Rekenkamer 

Oost Nederland is onlangs gepubliceerd. Daarin is bewust niet gekeken naar de kwaliteit van 

de Omgevingsdiensten, maar sec naar het opdrachtgeverschap.  

De RR heeft niet de ambitie om op basis van het onderzoek aanbevelingen te doen om rampen 

te voorkomen. De afweging is gemaakt dat dit binnen het tijdsbestek en qua kosten (w.o. 

inhuur deskundigheid) niet haalbaar is. Er wordt wel met een aantal geselecteerde bedrijven 

gesproken, omdat dit belangrijke informatie oplevert; die informatie zal echter illustratief 

worden gebruikt.  

Naar aanleiding van een desbetreffende opmerking van de heer Ubaghs, licht spreekster toe 

dat dit onderzoek uitgebreider is dan het onderzoek Geluidshinder, omdat er veel 

veldonderzoek wordt gedaan. De RR hoopt daarmee een indicatie te krijgen over de kwaliteit.  

De heer Van Oostveen vervolgt dat gekeken zal worden naar de gevolgen van het feit dat de 

provincie vanaf 1 januari 2016 het bevoegd gezag wordt voor alle majeure risicobedrijven in 

de provincie.  

Met betrekking tot de vraag over de kwaliteit van de uitvoering van de VTH-taken, 

memoreert spreker dat de uitvoering van de VTH-taken door de Omgevingsdiensten wordt 

gedaan. Daarover gaat de RR geen hard oordeel vellen. Bij onderzoeksvraag 7 wordt gekeken 

naar aandachtspunten bij de uitvoering van de VTH-taken. De RR wil daarover wel iets 

beschrijven in de vorm van de rode draden die zij haalt uit de gesprekken met experts, 

ambtelijke organisatie, Omgevingsdiensten en dan zowel met de inspecteurs als met de 

vergunningverleners en voorts uit de gespreken met de geselecteerde bedrijven. 

De provincie moet voorbereid zijn op de feitelijke overdracht van het bevoegd gezag voor 

majeure risicobedrijven van gemeente naar provincie per 1 januari 2016. In die zin kan 

derhalve door de RR een start worden gemaakt met het onderzoek. Er wordt echter wel naar 

gestreefd om zoveel mogelijk de actuele situatie vanaf 1 januari 2016 te beschrijven en mee te 

nemen in het onderzoek.  

De Veiligheidsregio werkt samen met de Omgevingsdienst en ISZW (Inspectie Sociale Zaken 

& Werkgelegenheid) en voert in ieder geval een keer per jaar een inspectie uit bij de majeure 

risicobedrijven. In die hoedanigheid wordt al informatie uitgewisseld tussen de drie 

verschillende partners. ISZW is verantwoordelijk voor de inspectie van de 

arbeidsomstandigheden binnen het majeure risicobedrijf; de Veiligheidsregio voor het 

voorkomen van een ramp en hoe te handelen in geval van een ramp; de provincie voor de 

externe veiligheid. De RR is voornamelijk gericht op de rol van de provincie als bevoegd 

gezag, ook richting de Omgevingsdiensten. Indien de RR verneemt dat in de afstemming met 
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de Veiligheidsregio problemen worden ondervonden,  kan dat wel als aandachtspunt in de 

uitvoering worden meegenomen.  

Op een desbetreffende vraag van de heer El Yassini, antwoordt mevrouw Hoenderdos in 

algemene zin, dat de RR bij haar onderzoeken werkt met een beoordelingskader. Op basis van 

criteria wordt getoetst of voldaan wordt aan wet- en regelgeving en of de provincie haar eigen 

beleid volgt. Daarover kan de RR een hard oordeel vellen, hetgeen zo nodig ook gebeurt. Bij 

sommige onderdelen is dit niet mogelijk; in dat geval is het van belang om inzicht te bieden. 

De RR noemt dit een beschrijvende- of meer kwalitatieve vraag, waarover wel iets wordt 

gezegd maar minder oordelend.  

 

Gedeputeerde Pennarts memoreert dat de PvdD heeft verwezen naar de provinciale Strategie 

Vergunningverlening, Toezicht en Handhaving Omgevingsrecht. Gevraagd is naar de 

eventuele interactie hiervan met de uitkomsten van het onderzoek van de RR. Spreekster 

memoreert dat er een aparte landelijke BRZO Handhavingstrategie is, die vorig jaar door GS 

is vastgesteld en derhalve van toepassing is. Daar vallen nu drie majeure risicobedrijven 

onder; per 1 januari 2014 worden  dat er 14.  

Zonder op de zaken vooruit te willen lopen, wijst zij erop dat het niet om deze maar om een 

andere Verordening gaat. Als er aanleiding toe is, zal er gesproken moeten worden over de 

eventuele gevolgen. Dat lijkt haar thans echter voorbarig.   

 

De voorzitter sluit de bespreking over dit onderwerp af. Zij bedankt mevrouw Hoenderdos en 

de heer Van Oostveen voor hun komst en inbreng en wenst de RR succes met de uitvoering 

van het onderzoek.      

 

4.4. Memo Varend ontgassen 

De voorzitter memoreert dat in het voorliggende memo wordt aangegeven welke acties GS 

hebben ondernomen en dat zij de commissie in het eerste kwartaal van 2016 zullen 

informeren over de verdere voortgang.  

 

De heer Bosman deelt mede dat de SP de inhoud van het voorliggende memo betreurt. Het is 

te afwachtend. De SP pleit voor meer ambitie. Aangegeven wordt dat gewacht wordt op de 

nadere inventarisatie van de problemen door Noord-Holland en Gelderland. Op basis daarvan 

zullen nadere stappen worden gezet. De vraag is waarom, omdat de problematiek bekend is. 

Zuid-Holland en Noord-Brabant hebben al een verbod op varend ontgassen opgenomen in de 

PMV. De SP dringt erop aan dit goede voorbeeld te volgen zodat er in de provincie Utrecht 

veel eerder sprake zal zijn van minder, zeer gevaarlijke, ongezonde, kankerverwekkende 

luchtvervuiling.   

 

De heer Van den Dikkenberg constateert dat het voorliggende memo feitelijk geen nieuwe 

informatie bevat ten opzichte van het moment dat deze problematiek voor het eerst werd 

besproken met voormalig gedeputeerde De Vries. De SGP betreurt dit. Temeer omdat ook de 

Schippersvereniging pleit voor een Verordening en daarnaast heeft verzocht mee te denken 

over oplossingen om het ontgassen mogelijk te maken in zgn. ketelligplaatsen. 

Spreker leest dat een eerste overleg met de Schippersvereniging heeft plaatsgevonden. 

Geïnformeerd wordt naar het resultaat daarvan. 

De SGP pleit ervoor in deze stappen te zetten, in de zin van een verbod op het varend 

ontgassen en mee te werken aan de wens van de schippers om vorm te geven aan zgn. 

ketelligplaatsen. 
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De heer Wagenmans deelt mede, dat de PvdA zich aansluit bij het betoog van de SGP. De 

inhoud van het voorliggende memo betekent uitstel tot na 2018, hetgeen de PvdA niet 

wenselijk acht.  

 

De heer Van Essen deelt mee dat het GroenLinks verheugt dat gedeputeerde Pennarts naar 

aanleiding van de gestelde vragen voor het zomerreces een andere koers is gaan varen op dit 

onderwerp dat in de richting gaat van een verbod.   

GroenLinks kan zich vinden in de primaire inzet om te komen tot een landelijk-, of mogelijk 

zelfs internationaal, verbod. GroenLinks sluit echter niet uit dat dit nog jaren kan duren.  

GroenLinks staat op het standpunt dat het ontgassingverbod uiterlijk 1 januari 2017 in 

werking moet treden, hetzij via een landelijk verbod dan wel – conform Zuid-Holland en 

Noord-Brabant – via de lijn van de PMV.    

Verzocht wordt om een toezegging dat, indien er per 1 januari 2016 bij het Rijk nog geen 

door de Tweede en Eerste Kamer genomen beslissing ligt om tot een landelijk verbod te 

komen, een start wordt gemaakt met de voorbereiding van opname van het verbod in de PMV 

zodat dit verbod met ingang van 1 januari 2017 van kracht kan gaan.  

In het memo wordt voorts aangegeven dat de scheepvaart met een provinciaal verbod wordt 

geconfronteerd met verschillende regelingen per provincie. Daarvan is echter thans ook al 

sprake door het ontgassingverbod in Zuid-Holland en Noord-Brabant. Eenzelfde verbod in 

Utrecht verandert aan die situatie niets, maar biedt de Utrechtse inwoners wel bescherming 

tegen de gezondheidsschade als gevolg van de ontgassing.   

 

De heer El Yassini deelt mede dat de VVD op het standpunt staat dat de inzet van de 

provincie zich primair moet richten op de bescherming van de inwoners van de provincie 

Utrecht tegen de schade als gevolg van het varend ontgassen. Indien daartoe een landelijke 

regeling van kracht wordt, is de VVD daarvan een groot voorstander, maar de focus dient op 

de provincie Utrecht te liggen. Dat leest de VVD in het voorliggende memo niet terug. 

Al vanaf 2012 wordt aandacht gevraagd voor deze problematiek. Het betreurt de VVD dan 

ook dat in 2015 nog steeds hetzelfde antwoord wordt gegeven.  

De VVD staat op het standpunt dat thans actie moet worden ondernomen en sluit zich in dit 

kader aan bij het betoog van GroenLinks.   

 

De heer Nicolai merkt op dat de ChristenUnie constateert dat de provincie de overheid niet 

mee heeft in deze en het bedrijfsleven ook niet echt in actie komt. Op grond hiervan sluit de 

ChristenUnie zich aan bij het betoog van GroenLinks om in het belang van de bewoners van 

Utrecht het verbod op varend ontgassen, in navolging van Zuid-Holland en Noord-Brabant, zo 

snel mogelijk in de PMV op te nemen.  

 

Gedeputeerde Pennarts vraagt zich, gezien de reacties op het memo, af waar GS en de Staten 

elkaar zijn kwijtgeraakt op het dossier varend ontgassen. Spreekster memoreert dat hierover is 

gesproken en zij de Staten goed heeft gehoord als het gaat om de gevoeligheid ten aanzien 

van dit dossier en de gewenste behoefte aan een oplossing. Op grond daarvan is zij de actuele 

stand van zaken nagegaan.  

In volgorde is de meest optimale oplossing internationale-, nationale- of anders regionale 

regelgeving. Over de vraag of tot de meest optimale oplossing kan worden gekomen, 

verwacht spreekster, zoals in het memo verwoord, in het eerste kwartaal van 2016 meer 

uitsluitsel te kunnen geven.  

Vrij recent ontving de provincie een signaal dat Noord-Holland en Gelderland wellicht 

geïnteresseerd zijn om op dit dossier samen met Utrecht op te trekken. Mede in het kader van 

eenduidigheid in regelgeving acht het College het de moeite waard om dit te verkennen. 



35 

 

Spreekster zegt toe dat de Staten in het eerste kwartaal 2016 een voorstel tegemoet kunnen 

zien dat recht doet aan de door de commissie geuite gevoelens, maar eveneens tegemoet komt 

aan hetgeen maximaal haalbaar is. De provincie is dat aan zichzelf verplicht, omdat zij anders 

de eigen PMV met een zwaardere normering gaat belasten.  

Naar aanleiding van een desbetreffende opmerking van de heer El Yassini, merkt spreekster 

op dat in het voorliggende memo wellicht iets teveel wordt ingegaan op de verkenning van de 

mogelijkheden en daarmee ten onrechte de indruk wordt gewekt dat GS het daarbij zouden 

willen laten. Zij hoopt dat gevoel met haar reactie te hebben weggenomen.  

 

De heer Bosman deelt mede dat de SP het voorstel met belangstelling tegemoet ziet.   

 

De heer Van Essen geeft mee dat een toezegging aan de Staten wellicht een extra argument 

kan zijn voor het Rijk om sneller door te pakken. Het verheugt GroenLinks thans te hebben 

begrepen dat de provincie voortvarend aan de slag gaat met dit dossier. 

Wat GroenLinks betreft zal dit moeten uitmonden in een ontgassingverbod in de provincie 

Utrecht dat uiterlijk 1 januari 2017 in werking treedt.   

Gedeputeerde Pennarts geeft aan het voorbarig te vinden daarover op dit moment een 

toezegging te doen.  

 

De voorzitter sluit de bespreking af, met de conclusie dat nader op dit onderwerp zal worden 

teruggekomen.   

 

5. MOBILITEIT 

De voorzitter memoreert dat aan het begin van dit blok een geheime mededeling zou worden 

gedaan door gedeputeerde Verbeek-Nijhof. Op haar voorstel wordt besloten dit naar het eind 

van de vergadering te verschuiven.  

Voorts wordt besloten, na de Rondvragen en Termijnagenda, eerst agendapunt 5.7 te 

behandelen in verband met de aanwezigheid van belangstellenden hiervoor op de publieke 

tribune.  

 

Rondvragen 

De heer Bosman informeert naar de resultaten van het toegezegde overleg tussen het College 

en de wethouders RO en Verkeer van Baarn en Eemnes over de gevaarlijke verkeerssituatie 

op de Wakkerendijk in Eemnes.  

Voorts deelt spreker mede, dat de SP zich zorgen maakt over de ontwikkelingen rond 

Transvision en Regiotaxi Utrecht. De vraag is hoe de continuïteit van dienstverlening wordt 

gewaarborgd en tegen welke tarieven. De SP verzoekt om agendering van dit onderwerp voor 

de volgende vergadering.  

Gedeputeerde Verbeek-Nijhof licht, met betrekking tot de Wakkerendijk in Eemnes, toe 

recent met beide wethouders te hebben gesproken. Daar kwam een capaciteitsprobleem bij 

m.n. de gemeente Eemnes uit. Op grond daarvan heeft zij aangeboden vanuit de provincie een 

projectleider aan te wijzen die mee gaat kijken naar een oplossing van dit probleem, waarbij is 

aangegeven dat beide gemeenten als wegbeheerder wel de eindverantwoordelijkheid 

behouden. De projectleider is inmiddels aan de slag. Omwonenden worden bij de zoektocht 

naar een oplossing betrokken.  

Spreekster heeft overigens gewezen op het Provinciaal Actieplan Fiets, waaruit mogelijk de 

maatregelen voor de fietsverbinding zouden kunnen worden aangepakt.   

Met betrekking tot Transvision memoreert spreekster dat de Staten het memo dat namens 

BRU is opgesteld hebben ontvangen. Er is een juridische procedure aangekondigd. Op dit 

moment is het nog een zaak tussen BRU en Transvision; de provincie is bij deze 
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overeenkomst geen partij. BRU heeft aangegeven, dat zij het belang van reizigers van 

Regiotaxi Utrecht centraal stelt. Vooralsnog zal de uitkomst van de juridische procedure 

moeten worden afgewacht. Zodra er nieuwe informatie is, zal spreekster dat terugkoppelen.  

 

Mevrouw Schneiders memoreert dat in het PvE voor de concessie een duurzamer OV is 

opgenomen. Dit lijkt D66 iets om uit te dragen. Geïnformeerd wordt naar de mogelijkheid om 

zowel trams als bussen die op groene energie rijden te beplakken met stickers waaruit die 

ambitie blijkt.   

Gedeputeerde Verbeek-Nijhof antwoordt dat de provincie als concessieverlener, eigenaar en 

beheerder van de tram bekijkt hoe zij een voorbeeldfunctie op het gebied van duurzaamheid 

kan vervullen. Dat gebeurt al in de vorm van bv. lijn 2 die via inductietechnieken rijdt en in 

de voorwaarden voor de nieuwe concessie is aangegeven dat Euronorm 6 zal worden 

geleverd.  Voorts heeft spreekster gesproken met Qbuzz die in 2019 een deel van het oude 

wagenpark moet vernieuwen; daarbij wordt gedacht aan bussen die via een GPS-systeem op 

hybride kunnen overschakelen. De provincie doet derhalve veel en aan het uitdragen daarvan 

zal ook de nodige aandacht worden besteed. Zij zegt toe de suggestie van D66 in dat kader te 

zullen meenemen.  

De heer IJssennagger memoreert het werkbezoek van de Staten aan de Tramremise, waarbij 

op een desbetreffende vraag is meegedeeld dat de trams niet geheel op groene stroom rijden. 

De PVV is op grond hiervan geen voorstander van de suggestie van D66.  

 

Mevrouw d’Hondt vestigt de aandacht op een artikel in het AD/Utrechts Nieuwsblad getiteld: 

“Nieuwe trams onhandig voor gehandicapten.” In het artikel merkt het Solgu op, dat de 

nieuwe trams slecht toegankelijk zijn voor m.n. rolstoelgebruikers. De Solgu en het ROCOV 

hebben de nieuwe tram bij de presentatie getest en op basis daarvan een lijst met 131 vragen 

en opmerkingen ingediend. De reactie daarop leidt niet volledig tot tevredenheid, hetgeen de 

PvdA ondersteunt. Op grond hiervan stelt de PvdA de volgende vragen: 

- op welke manier is het Solgu betrokken geweest bij het aanbestedingstraject voor de 

nieuwe Uithoftram; 

- in hoeverre heeft de toegankelijkheid voor gehandicapten een rol gespeeld bij de 

gunning aan de Spaanse bouwer van deze tram; 

- is het Solgu of het ROCOV bij de presentatie van het prototype expliciet uitgenodigd 

om de trams te testen of moesten zij daarvoor zelf actie ondernemen; 

- in het artikel in het AD stelt het Solgu dat er een aantal grote tekortkomingen is, w.o. 

dat de instaphoogte te groot is, er een spleet tussen het perron en de tram zit die voor 

een rolstoelgebruiker moeilijk is te overbruggen, rolstoelgebruikers tijdens de spits 

eigenlijk geen gebruik kunnen maken van de tram vanwege de draai die moet worden 

gemaakt omdat de deur in het midden zit. Deze punten zijn niet meegenomen in de 

beantwoording van de vragen; 

-  hoe beoordeelt het College deze klachten, is hier nog iets aan te doen en wat zou dat 

kosten.  

 

Gedeputeerde Verbeek-Nijhof zet uiteen dat het College het artikel in de krant betreurt, omdat 

de opdracht aan de projectorganisatie van de Uithoflijn was om een standaard bewezen 

tramconcept aan te schaffen. Een van de eisen daarbij was o.a. de toegankelijkheid voor 

gehandicapten. Een andere eis was een goede inpasbaarheid in de stad. Dat heeft geleid tot 

een bepaalde keuze voor de tram, t.w. de Urbos 100 van CAF. Dit is een lagevloers-tram die, 

vanwege de minder steile hellingen bij de tramperrons, gunstiger is voor rolstoelgebruikers.  

Het Solgu en het ROCOV zijn uitgenodigd.  
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Met betrekking tot de klacht over de spleet tussen het perron en de bodem van de tram, licht 

spreekster toe dat deze geen 6 cm maar 5 cm bedraagt. Dat verschil lijkt niet groot, maar 

betekent wel een wereld van verschil voor rolstoelgebruikers. Verondersteld wordt dat de 6 

cm bij een specifiek punt met een houten toegang is gemeten. Blijkbaar is er ook nog een 

filmpje getoond van een minder valide persoon die de tram in ging; dat filmpje is echter niet 

bij de Uithoflijn gemaakt. 

De interieurhoogte van de tram bedraagt 2.20 m en bij de overgangsinrichting 2.10 m. Daar 

moet de tram iets lager zijn in verband met de deurhoogte van 2.03 m. Dit zijn de gemiddelde  

standaardrichtlijnen, waarvoor een keuze is gemaakt. In geval van aanpassing, is er een 

herontwerp nodig voor de tram. Dat staat haaks op de besluitvorming bij het BRU. Daarbij 

komt dat dit een lopend concept betreft, dat zijn werking heeft bewezen.   

Voor rolstoelgebruikers is een speciale deur in het ontwerp opgenomen. Die deur kan met een 

knop worden bediend, waardoor de deur langer openblijft. Die deur zit dicht bij de plek voor 

de rolstoelgebruikers. Bij de plek van de rolstoelgebruikers is eveneens een knop aangebracht, 

waarmee meer tijd kan worden geboden om de tram te verlaten en de trambestuurder een 

signaal krijgt zodat hij/zij weet dat er een mindervalide uitstapt. 

Aan de wensen van het ROCOV  en het Solgu met betrekking tot  het plaatsen van stangen en 

het aanpassen van de schotten bij de rolstoelplaatsen is tegemoet gekomen. Op 30 oktober jl. 

is dat schriftelijk teruggekoppeld naar deze organisaties.  

De provincie meent derhalve dat de wensen zoveel mogelijk zijn gehonoreerd.  

 

De heer Van Essen vestigt de aandacht op de fietsverbinding met het Liesbosch-terrein in 

Nieuwegein. Daar mist een schakel in het hoofdfietsnetwerk van de provincie. Die lijkt op 

zich relatief eenvoudig op te lossen. In juni zijn daarover ook al vragen gesteld in deze 

commissie. In de beantwoording werd aangegeven dat dit zou worden meegenomen in het 

bestuurlijk overleg. GroenLinks is benieuwd naar de stand van zaken en stelt op grond 

daarvan mede namens D66 de volgende vragen: 

- wat is de status van de ambtelijke overleggen over deze fietsverbinding, i.c. wat is de 

bijdrage van de provincie Utrecht in die overleggen tot nu toe; 

- wat is de status van de ontwerp-plannen van het gebied en wat zouden de kosten zijn 

om deze fietsverbinding te realiseren; 

- is het al helder wanneer de realisatie van deze verbinding is voorzien en, indien dit 

niet bekend is, is de vraag welke barrières er spelen en hoe die kunnen worden 

weggenomen; hoe kan de provincie dit proces versnellen. 

Gedeputeerde Verbeek-Nijhof memoreert dat deze fietsverbinding onderdeel uitmaakt van het 

beter ontsluiten van het bedrijventerrein de Liesbosch als geheel. In mei heeft het College 

besloten om een verkeerskundig- en ruimtelijk onderzoek te starten naar het verbeteren van de 

ontsluiting, maar ook naar het intensiveren van het gebruik van het bedrijventerrein. De 

plannen worden op dit moment door de projectontwikkelaar en de gemeente Nieuwegein 

uitgewerkt. De kosten voor de fietsverbinding zijn niet apart geraamd; die maken onderdeel 

uit van de private ontwikkeling. Op grond daarvan is de realisatietermijn nog niet bekend.  

Wel is aangegeven dat een eventuele co-finaniering vanuit de provincie tot de mogelijkheden 

zou kunnen behoren. Wellicht dat daarmee de planontwikkeling kan worden versneld.   

 

De heer Van Essen vestigt vervolgens de aandacht op het Provinciaal Jeugddebat, waarin 

werd gevraagd om een provinciaal meldpunt verkeersonveilige situaties. Indien de provincie 

al over een dergelijk meldpunt beschikt, is de vraag hoe bekend dat is en voorts hoe een 

provinciaal meldpunt in deze zich verhoudt tot het desbetreffende meldpunt van VVN. 

Gedeputeerde Verbeek-Nijhof licht toe dat, naast VVN, ook de Fietsersbond een dergelijk 

meldpunt heeft; de Fietsersbond overweegt echter zich aan te sluiten bij het meldpunt van 
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VVN. Tot twee jaar geleden had de provincie een eigen meldpunt voor fietsers. Er is besloten 

tot opheffing hiervan, omdat de fietser in het geval van meerdere meldpunten eerst moeten 

uitzoeken bij welk meldpunt hij/zij moet zijn; dat bracht in de visie van de provincie teveel 

onduidelijkheid met zich mee. Sinds twee jaar wordt op de website van de provincie gewezen 

op het meldpunt VVN. Eén, goed functionerend, meldpunt wordt genoeg geacht.    

In het voorjaar 2016 start de VVN weer met een campagne, o.a. bij scholen. Spreekster kan 

zich voorstellen dat de provincie, ter uitvoering van de in het Jeugddebat naar voren gebrachte 

aandachtspunten, bekijkt op welke wijze zij de VVN daarin kan ondersteunen.      

 

De heer Joustra memoreert het incident met de sneltram in Nieuwegein die door een rood sein 

reed terwijl het verkeerslicht voor overig verkeer op groen stond. Naar aanleiding van dit 

voorval stelt de VVD de volgende vragen: 

- de VVD fractie in Nieuwegein heeft in april jl. geïnformeerd naar een (bijna) 

ongevallenregistratie. Deze blijkt er bij de gemeente niet te zijn. Heeft de provincie 

deze wel; zo ja, wat is het leereffect en zo nee, gaat de provincie deze opstellen en van 

de incidenten leren; 

- het blijkt technisch mogelijk te zijn dat een tram door een rood sein rijdt; wat gaat het 

College doen om de veiligheid bij tramovergangen te vergroten. 

Gedeputeerde Verbeek-Nijhof zet uiteen dat het incident zowel voor de provincie als voor de 

gemeente Utrecht aanleiding is geweest om te onderzoeken hoe dit heeft kunnen gebeuren. Zij 

heeft eerder aangegeven dat er geen directe oorzaak is gevonden. Dat is reden geweest om een 

extern bureau te vragen om een zgn. safety case op te stellen. De uitkomsten daarvan worden 

in het eerste kwartaal 2016 verwacht. De focus van het onderzoek zal liggen op het technisch 

ontwerp, maar ook op het inregelen van de verkeersinstallaties. Bekeken wordt of er in de 

praktijk een mogelijk conflict kan ontstaan tussen het ontwerp en/of de tijdsinstellingen van 

de verkeersinstallaties versus de verkeersdruk en de ontruimingstijden. Daarbij wordt voorts 

meegenomen: de duurzame veilige inrichting van de kruisingen, de black spots, de hot spots, 

de herkenbaarheid/helderheid van de voorrangsregels, de vergevingsgezindheid van de 

kruising, in de zin van of een foutieve handeling van een verkeersdeelnemer direct in schade 

en letsel resulteert. Zodra de uitkomst van het onderzoek bekend is, zal zij dit terugkoppelen.  

Er is sprake van een sluitende ongevallenregistratie, zowel bij de provincie als bij de 

vervoerder. Die registraties worden ook met elkaar gedeeld en vergeleken door een 

permanente Ongevalcommissie.     

 

Termijnagenda 

Mevrouw d’Hondt vestigt de aandacht op de Voortgangsrapportage Beter Benutten, waarover 

vandaag zou worden gesproken. Op de Termijnagenda staat thans dat deze aan het eind van 

het jaar naar de Staten zal worden toegezonden. Geïnformeerd wordt of het College kan 

toezeggen dat hierover in ieder geval in de volgende vergadering kan worden gesproken.  

Voorts vestigt spreekster de aandacht op de op 2 november jl. met ruime meerderheid 

aangenomen motie over de gewenste fietsbrug over de A27 (over de Lek). In de motie is 

verzocht om de Staten voor 23 november a.s. (in verband met het Notaoverleg over de 

meerjaren financiële agenda op het gebied van Infrastructuur) te rapporteren over de lobby 

richting het Rijk om hiervoor financiële middelen te verkrijgen.   

Gedeputeerde Verbeek-Nijhof antwoordt dat de Voortgangsrapportage Beter Benutten heden 

in haar portefeuillehouderoverleg is besproken en wordt geagendeerd voor GS, waarna deze 

naar de Staten kan worden toegezonden. Zij verwacht derhalve dat de Voortgangsrapportage 

in de volgende vergadering van MME kan worden besproken. Vooruitlopende daarop licht zij 

toe dat bij de vaststelling van het budget Beter Benutten Vervolg een aantal kritische 

kanttekeningen is geplaatst over het effect van het beïnvloeden van het gedrag, omdat dit pas 
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veel later zichtbaar was. Met deze Voortgangsrapportage Beter Benutten I en het programma 

Beter Benutten Vervolg meent het College daarop een antwoord te hebben. Er is een bepaalde 

tool ontwikkeld, waarmee het effect van de maatregel op het gedrag kan worden geëvalueerd.  

De fietsbrug over de Lek heeft de provincie niet meer kunnen inbrengen in het BO MIRT op 

14 oktober jl.; op andere momenten is daarover echter wel al met het Ministerie gesproken. 

Zoals tijdens de Statenvergadering is meegedeeld, is het Ministerie bereid om de 

fietsverbinding op te nemen, maar daar hangt een prijskaartje aan. Afgezet tegen aantallen, 

kosten en baten heeft het College geoordeeld dat dit goedkoper zou moeten kunnen. Bekeken 

wordt of de provincie door middel van een andere manier van aanbesteden, conform de 

werkwijze bij knooppunt Hoevelaken, meer wensen kan meegegeven; de fietsverbinding zou 

daar een van kunnen zijn. Terugkoppeling daarover zal op 23 november a.s. plaatsvinden.  

 

Gedeputeerde Verbeek-Nijhof maakt vervolgens van de gelegenheid gebruik mede te delen 

dat de provincie er in het BO MIRT op 14 oktober jl. in is geslaagd om de volgende drie 

onderwerpen opgenomen te krijgen op de MIRT Agenda: 

- de gebiedsverkenning Utrecht-Oost. Gezamenlijk met de alliantiepartijen wordt 

gekeken naar de ontwikkelruimte en de bereikbaarheid van het Utrechts Science Park 

op korte-, middellange- en lange termijn. De agendering ziet de provincie als een 

bevestiging van een gezamenlijke erkenning van het knelpunt rondom het Science 

Park. Op de MIRT Agenda is opgenomen dat er een bredere gebiedsverkenning zal 

plaatsvinden. Dat houdt in dat op het gebied van alle vervoersmodaliteiten zal worden 

bekeken hoe het knelpunt rondom het Science Park kan worden aangepakt;  

- de sporendriehoek Utrecht – Amersfoort – Harderwijk. Daarbij is opgemerkt, dat het 

Rijk en de Regio akkoord zijn met het gezamenlijk uitwerken van het project en het 

zoeken naar bijbehorende regionale financiering; over dit project zal verder worden 

gesproken aan de OV- en Spoortafels;  

- de Loenerslootse brug. In eerste instantie zal gezamenlijk met RWS worden bekeken 

welke korte termijnmaatregelen mogelijk zijn om het probleem op te lossen.  

Indien deze drie onderwerpen door de Tweede Kamer worden overgenomen, is de provincie 

voor dit jaar tevreden.    

 

De voorzitter concludeert dat de Termijnagenda, met in achtneming van voornoemde 

opmerkingen, voor kennisgeving wordt aangenomen.     

 

5.7 Presentatie Maarsbergen 

Gedeputeerde Verbeerk-Nijhof informeert de commissie aan de hand van een powerpoint-

presentatie over de stand van zaken met betrekking tot het Dorpsplan Maarsbergen en de 

knelpunten waar tegenaan wordt gelopen in de uitvoering. De presentatie is als bijlage bij het 

verslag gevoegd. Kortheidshalve zij verwezen naar de inhoud.  

 

De heer Joustra memoreert aanwezig te zijn geweest bij de bijeenkomst voor de bewoners van 

de Englaan. Daarin werd door bewoners een aantal suggesties naar voren gebracht. In 

algemene zin wordt geïnformeerd of door bewoners ingebrachte suggesties worden 

meegenomen en onderzocht op haalbaarheid en kosten.  

 

Mevrouw Arissen informeert of in de laatste variant net zoveel huizen worden onteigend als 

in de variant ervoor. Als dat niet het geval is, is de vraag of die weg dan heel dicht langs de 

tuinen loopt en of er rekening wordt gehouden met geluidsniveau en leefomgeving.  
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De heer Thonon informeert naar de mogelijkheid van tijdelijke maatregelen (tot 2021) om de 

opstoppingen op de snelweg, die ontstaan als de slagbomen van de spoorlijn dicht zijn, veilig 

af  te wikkelen. Nu staat de file als gevolg daarvan op de vluchtstrook en de afrit dichtbij 

langsrazend verkeer.   

Voorts wordt geïnformeerd hoe het zit met de bosgrond, of deze zich in de EHS bevindt en in 

dat kader moeilijke procedures te verwachten zijn.  

 

Gedeputeerde Verbeek-Nijhof antwoordt dat alle naar vorengebrachte alternatieven serieus 

worden onderzocht. Dat gebeurt in eerste instantie op haalbaarheid; als haalbaarheid blijkt, 

dan wordt er vervolgens gekeken naar betaalbaarheid.  

De vraag over de onteigening van huizen bij de westelijke variant zal door de projectleider, de 

heer Evers, worden beantwoord. Het is wel zo dat die variant dicht langs tuinen loopt. Als 

voor die variant wordt gekozen, zal met die bewoners in gesprek moeten worden gegaan. 

Daarbij zij overigens opgemerkt dat die variant voor de desbetreffende bewoners niet 

bespreekbaar is; dat geldt echter eveneens bij de andere varianten. Daarin zal de afweging 

moeten worden gemaakt.   

Het loopt door de EHS. Dat is derhalve een van de onderzoeken die moet worden gedaan.  

 

De heer Evers, projectleider, deelt mede dat in de nieuwe variant naar verwachting een huis 

meer moet worden onteigend voor een definitieve oplossing. Dat heeft te maken met het feit 

dat een permanente tunnel wordt aangelegd. Dit is echter nog niet zeker, omdat nog sprake is 

van een schetsontwerp.   

Met betrekking tot de huidige situatie en de opstoppingen die op de snelweg ontstaan als 

gevolg van het knelpunt, licht spreker toe dat dit feitelijk een onderdeel van de urgentie is. De 

eerste sheet van de presentatie laat het knelpunt zien, t.w. de spoorweg en de provinciale weg. 

De doorstroming in de drukkere perioden slaat terug op de snelweg. Daarover is de provincie 

in gesprek met RWS, omdat een zo snel mogelijke oplossing wordt voorgestaan. Een andere 

oplossing dan zo snel mogelijk een tunnel maken ziet de provincie echter niet. Er is geen 

ruimte om de auto’s op een andere plek op te stellen.   

In de nieuwe variant is het ruimtebeslag wat groter, waardoor meer grond nodig is. Daarbij 

heeft de provincie met de EHS te maken, maar ook met een grondeigenaar. De provincie zal 

van deze eigenaar derhalve meer grond moeten verwerven, vrijwillig dan wel via onteigenen.   

 

De voorzitter sluit de bespreking over dit onderwerp af.  

  

5.1 Voortgang motie inventariseren fileprobleem N201 

De voorzitter memoreert dat dit onderwerp is geagendeerd op verzoek van GroenLinks en de 

SP.   

 

De heer Van Essen merkt op dat het GroenLinks verheugt te lezen dat RWS de afrit van de 

A2 gaat verlengen om de acute verkeersveiligheidsproblemen op de A2 op te lossen. Hiermee 

is wat GroenLinks betreft een belangrijk deel van de motie van juni uitgevoerd en heeft zij het  

vertrouwen, dat hiermee de meest urgente problemen worden aangepakt.  

Bij de Termijnagenda is door de gedeputeerde teruggekoppeld vanuit het BO MIRT d.d. 14 

oktober jl. Geïnformeerd wordt hoe dit zich verhoudt tot hetgeen in de brief staat. De brief 

richt zich in principe ook op een verbreding van het tracé tussen de A2 en de N402. Dat is niet 

direct wat de motie beoogt, hetgeen GroenLinks al heeft aangegeven bij haar stemverklaring. 

GroenLinks heeft een aantal vragen bij de onderbouwing van deze oplossingsrichting.  
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GroenLinks heeft begrepen dat in het kader van deze oplossingsrichting nog geen 

verkeersmodellen hebben gedraaid, waarmee nog niet exact bekend is wat de verkeerseffecten 

zullen zijn.   

De verbreding van dit deel zal naar verwachting bij de Loenerslootsebrug zelf wel tot meer 

doorstroming leiden, maar creëert verderop een soort flessenhals, bv. bij Vreeland waar nog 

steeds 2 x 1 rijstrook is. GroenLinks zou het betreuren als het resultaat van de investering van  

€ 60 mln. straks is dat er een file staat aan de zuidrand van Vreeland en er sprake is van  extra 

congestie bij Hilversum Zuid.  

De A1, A9 en de Ring Utrecht-Noord worden de komende tijd aangepakt. Die lopen parallel 

met de N201. Geïnformeerd wordt wat de impact van die verbeteringen zou kunnen zijn op de 

verkeerssituatie van de N201 ter plekke. GroenLinks kan zich voorstellen dat er sprake is van 

sluipverkeer. Geïnformeerd wordt of daar inzicht in is.  

Samenvattend acht GroenLinks een meer gedegen verkeerskundige analyse ten aanzien van 

mogelijke oplossingen gewenst alvorens bij het Rijk te lobbyen voor financiering.   

 

De heer Bosman deelt mede dat de SP zich in grote lijnen aansluit bij het betoog van 

GroenLinks.  

Het voorstel gaat een gedeelte van de problemen ter plaatse oplossen. De brug bij Vreeland is 

het voorjaar, de zomer en het najaar veel open. Twee keer extra stoplichten bevordert de 

filevorming. Binnen enkele honderden meters kan een automobilist drie keer een verkeerslicht 

tegen krijgen. Dat veroorzaakt veel oponthoud. In het voorstel wordt hieraan volledig voorbij 

gegaan. Op grond hiervan pleit de SP, evenals GroenLinks, voor een nader onderzoek.   

In het kader van een effectieve besteding van de € 60 mln. geeft de SP de volgende suggestie 

mee. Het tijdens de spits niet openen van de brug, alsmede het buiten werking stellen van de 

stoplichten aan de oostkant levert, volgens de SP een niet al te dure oplossing van het 

probleem op.    

 

De heer Schaddelee deelt mede dat de ChristenUnie zich aansluit bij de opmerking van 

GroenLinks en de SP over een effectieve besteding van de € 60 mln. 

Het valt de ChristenUnie op dat de oplossingsrichting OV in de Statenbrief wordt 

afgeserveerd. Daarop inzetten zou echter niet alleen milieuvoordeel kunnen opleveren, maar 

ook een miljoenenbesparing. Geïnformeerd wordt of het College bereid is te onderzoeken wat 

de kosten en ‘hobbels’ zijn voor meer OV op dit tracé.  

 

De heer IJssennagger memoreert dat genoegzaam bekend is dat het OV voor de PVV geen 

alternatief is. Extra wegcapaciteit wordt altijd zinnig geacht en derhalve door de PVV 

toegejuicht.  

Geïnformeerd wordt of het College bekend is met het project Slimme Brug. In de Telegraaf 

van 12 november jl. stond een artikel dat in Noord-Holland de verkeerstromen van bruggen en 

wegen aan elkaar zijn gekoppeld en qua openingstijden specifiek worden geregeld via een 

softwareprogramma waarmee een wachttijdreductie van 25% wordt behaald. Voor een 

voorlopige oplossing acht de PVV dit de moeite waard.   

Voorts wijst de PVV de Coalitiepartijen op het MIRT-debat in de Tweede Kamer op 23 

november a.s. De PVV heeft haar Tweede Kamerfractie verzocht om in te zetten op ruimte in 

het budget voor de verbreding en de tweede brug. De PVV staat op het standpunt dat de 

Coalitiepartijen dat ook zouden moeten doen.  

 

De heer Bosman hecht eraan aan zijn betoog toe te voegen dat hij niet sprak over de zgn. hoge 

brug; die kan niet open. Hij sprak m.n. over de brug bij Vreeland. Als die opengaat ontstaat de 

filevorming.  
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De heer Thonon deelt mede dat D66 zich voor wat betreft de Slimme Brug aansluit bij de 

PVV. D66 heeft gelezen dat dit leidt tot een flinke wachttijdreductie in de provincie Noord-

Holland. D66 geeft als suggestie mee bij Noord-Holland te informeren hoe dat systeem werkt.  

Voor het overige sluit D66 zich aan bij het betoog van GroenLinks, SP en ChristenUnie. 

D66 zal haar Tweede Kamerfractie niet vragen om in te zetten op ruimte in het budget, omdat 

onderbouwing voor een dergelijke lobbyactie ontbreekt. D66 betreurt overigens dat de 

onderbouwing ontbreekt, omdat deze in de Statenvergadering wel is toegezegd.  

Verder wordt in het voorliggende stuk een unaniem door de Staten aangenomen motie 

geciteerd. D66 vraagt zich echter af of de oplossingsrichting, waaraan de ChristenUnie ook 

refereert, hier breed kan worden gesteund. In de Staten hebben o.m. het CDA, D66 en 

GroenLinks via een stemverklaring dan wel een bijdrage aangegeven dat het College breder 

moet kijken dan alleen een verdubbeling van deze brug. D66 informeert hoe de andere 

Statenfracties daar tegenaan kijken.  

Een van de onderdelen dat in de visie van D66 ontbreekt, is een maatschappelijke kosten – 

batenanalyse. De vraag is waaruit blijkt dat de provincie de € 60 mln. aan belastinggeld gaat 

terugverdienen.  

In het stuk wordt een goedkopere oplossing genoemd, bv. een uitvoegstrook vanuit Utrecht. 

Vanuit Amsterdam is het blijkbaar al mogelijk om die te verlengen. Geïnformeerd wordt 

waarom deze niet kan worden verlengd vanuit Utrecht, zodat auto’s veilig op de 

uitvoegstrook staan en niet op de vluchtstrook. 

De heer IJssennagger wijst erop dat uit het stuk blijkt dat verlengde stroken weliswaar leiden 

tot een verbetering van de verkeersveiligheid, maar niet tot een betere doorstroming.   

Voorts constateert spreker een discrepantie tussen de opvatting van de gedeputeerde van D66 

in het College en de D66 fractie, omdat hij niet heeft vernomen dat de desbetreffende 

gedeputeerde in het College tegen dit besluit heeft gestemd. 

De heer Thonon antwoordt dat in zijn visie niet over de inhoud van Statenbrieven wordt 

gestemd. Wat D66 betreft is het veiligheidsprobleem een onderdeel van de maatschappelijke 

kosten – batenanalyse. Als het veiligheidsprobleem wellicht veel goedkoper kan worden 

opgelost, dan is de kosten – batenanalyse niet meer positief en is er geen € 60 mln. nodig voor 

de rest. In dat geval gaat de voorkeur van D66 daarnaar uit.  

 

De heer Jansen merkt, in reactie op het betoog van D66, op dat het CDA sympathiek staat 

tegenover het in de breedte kijken naar oplossingen. Daartegenover stelt het CDA echter dat 

de provincie belang heeft bij een snelle oplossing.  

 

Gedeputeerde Verbeek-Nijhof verduidelijkt dat de brug waarover de SP spreekt niet op het te 

verdubbelen wegdeel ligt maar ca. 2 km oostelijker. Die brug gaat al niet open tijdens de spits 

en de verkeerslichten voor en achter die brug zijn gekoppeld aan de brugbediening. Door 

middel van een slimme techniek zijn die verkeerslichten zo ingeregeld dat als er een file 

ontstaat deze door de verkeerslichten worden weggewerkt. Wellicht dat de Slimme Brug nog 

innovatiever is. Daarnaar zal zeker worden gekeken.  

Op het desbetreffende wegdeel rijden gemiddeld 30.000 auto’s per dag. De huidige 2 x 1 

rijstrook kan in principe zonder files 18.000 auto’s per dag verwerken. De zwakke schakels in 

de weg zijn de kruispunten met verkeerslichten. Het verwijderen van de verkeerslichten lost 

het probleem echter niet op; dat leidt nl. tot invoegproblemen.  

Het verkeer dat gebruik maakt van de N201 heeft geen alternatief. Het is de meest directe- en 

logische ontsluitingsweg voor de kernen daar.  

De provincie heeft overleg gevoerd met de desbetreffende gemeenten (De Ronde Venen, 

Stichtse Vecht, Hilversum), de provincie Noord-Holland en RWS. Afgesproken is om alle 

mogelijke oplossingsvarianten, incl. OV, te verkennen. Daarvoor gaat in 2016 een 
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projectgroep van start onder leiding van de provincie Utrecht. Dat is ook de status als dit 

onderwerp wordt overgenomen door de Tweede Kamer. 

Uit eerder onderzoek is gebleken dat de korte termijn maatregelen niet het gewenste 

duurzame effect zullen hebben. De Staten hadden kennis kunnen nemen van de resultaten van 

dit onderzoek, omdat het rapport ter inzage heeft gelegen; het onderzoeksrapport is echter niet 

opgevraagd. Spreekster is bereid het rapport nogmaals ter inzage te leggen.  

Voorts is bekend dat er op dit moment nog niet voldoende middelen beschikbaar zijn om een 

duurzame lange termijn oplossing te kunnen realiseren.  

Op grond van het vorenstaande zou spreekster het betreuren als het lobbytraject, dat zij heeft 

ingezet namens de Staten, zou stoppen met de verkenning van de korte termijn maatregelen. 

Uiteraard zal altijd een kosten – batenanalyse moeten worden gemaakt; voorts wordt 

onderschreven dat zuinig dient te worden omgegaan met geld van de belastingbetaler.  

Indien wordt voorgestaan dat het College doorgaat met uitvoering van de motie, waarvan zij 

thans nog uitgaat omdat deze unaniem is aangenomen, doet zij een dringend oproep aan de 

Staten dit niet te laten ophouden bij de korte termijn maatregelen, omdat daarmee het 

knelpunt niet duurzaam wordt opgelost.  

Naar aanleiding van een desbetreffende opmerking van de voorzitter, licht spreekster toe dat 

dit knelpunt, indien dit door de Tweede Kamer wordt overgenomen, wordt opgenomen op de 

MIRT Agenda. In dat geval wordt een start gemaakt met de verkenning van de korte termijn 

maatregelen, maar daarmee is de duurzame lange termijn oplossing nog niet in zicht.  

 

De heer IJssennagger informeert of de Statenbrief unaniem door het College is vastgesteld.   

Wat de PVV betreft wordt ter zake van dit onderwerp op volle kracht vooruit gegaan.  

 

De heer Thonon merkt op dat het D66 zou verheugen indien de Tweede Kamer besluit het 

voorstel om de korte termijn maatregelen te verkennen over te nemen. Het inzetten van een 

lobbytraject voor een duurzame lange termijn oplossing vindt D66 een stap te ver, omdat de 

Staten nog geen onderbouwing hebben gezien voor de € 60 mln. Blijkbaar ligt die 

onderbouwing er wel. Aan de griffie wordt verzocht via de mail kenbaar te maken waar het 

onderzoeksrapport ter inzage ligt.  

Geïnformeerd wordt naar de status als een onderwerp op de  MIRT Agenda wordt 

opgenomen.   

 

De heer Joustra deelt mede dat de VVD de initiatieven om de knelpunten zo snel mogelijk op 

te lossen steunt.   

 

De heer Jansen merkt op dat voor betreft het CDA de inhoud van de motie onverkort overeind 

blijft staan. Het traject dat is ingezet om de motie uit te voeren volstaat in de visie van het 

CDA. De volgende terugkoppelingen daaromtrent worden met belangstelling tegemoet 

gezien.  

 

De heer Bosman deelt mede dat de SP voorstander is van het oplossen van het knelpunt. Met 

het oplossen van één knelpunt is € 60 mln. gemoeid, terwijl in de visie van de SP tegelijkertijd 

een nieuwe bottleneck ontstaat waarmee het probleem feitelijk wordt verplaatst. Indien het 

knelpunt niet breed wordt aangepakt, lost het niets op.  

 

Gedeputeerde Verbeek-Nijhof licht toe dat het College de inhoud van de Statenbrief unaniem 

heeft vastgesteld.   

De brede aanpak en integraliteit wordt geborgd. De exacte tekst ter zake van de MIRT-

verkenning luidt als volgt:”De provincie Utrecht gaat in overleg met de provincie Noord-
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Holland en Rijkswaterstaat onderzoeken welke korte termijnmaatregelen mogelijk zijn om de 

capaciteitproblemen rond de Loenerslootsebrug over het Amsterdam-Rijnkanaal aan te 

pakken. Uitgangspunt daarbij is de eerdere besluitvorming in het BO MIRT van 2011 en 

2012, dat in 2014 heeft geleid tot vervanging door Rijkswaterstaat van de oude brug door een 

nieuwe met gelijke capaciteit (twee rijstroken).” Er is nu derhalve steun voor de korte termijn 

maatregelen. Zoals gezegd, is uit eerder onderzoek echter gebleken dat het probleem met de 

korte termijn maatregelen niet wordt opgelost. Die informatie is ook gedeeld in de 

Statenvergadering, hetgeen onder aanvoering van het CDA heeft geresulteerd in de motie 

rondom de Loenerslootsebrug die unaniem is aangenomen. Het College heeft de motie zo 

uitgelegd dat eerst dient te worden gekeken naar korte termijn maatregelen, maar dat de lobby 

daarmee niet stopt gezien hetgeen uit eerder onderzoek is gebleken.  

 

Desgevraagd, memoreert de heer Thonon dat D66 bij de motie een stemverklaring heeft 

afgegeven. Daarin is aangegeven dat D66 de motie steunt op voorwaarde dat deze  door het 

College breed wordt uitgelegd, in de zin dat niet alleen naar de verbreding wordt gekeken, 

maar naar alle alternatieven (w.o. A1, OV, fiets). Het CDA  en GroenLinks hebben daarom 

eveneens gevraagd in hun bijdragen bij de motie.  

Die brede uitleg leest D66 niet terug in de voorliggende Statenbrief.   

 

De heer Schaddelee sluit zich aan bij D66. Dat is wat de ChristenUnie voor ogen had, ook met 

de opmerking over OV.       

Naar aanleiding van een desbetreffende opmerking van gedeputeerde Verbeek-Nijhof, merkt 

spreker op dat thans een knip wordt gemaakt tussen korte- en lange termijn. Dat wekt de 

indruk dat bv. een OV-maatregel alleen maar een korte termijn oplossing zou kunnen zijn. In 

de visie van spreker lopen daar de meningen uiteen. De ChristenUnie staat op het standpunt 

dat allerlei vervoersmodaliteiten mogelijk een oplossing van het probleem zouden kunnen 

bieden.  

 

De heer Van Essen geeft aan dat het punt van GroenLinks is, dat niet duidelijk is of  de 

verbreding een oplossing gaat bieden voor de lange termijn. Op grond daarvan handhaaft 

GroenLinks haar bijdrage bij de motie.  

 

De heer Jansen stelt dat er, wat het CDA betreft, geen enkel misverstand bestaat over de 

uitvoering van de motie. Het CDA handhaaft derhalve haar bijdrage bij de motie.   

 

De heer Joustra deelt mede dat de VVD niet op de hoogte is van veranderde omstandigheden 

op basis waarvan haar standpunt bij het aannemen van de motie anders zou moeten worden.  

 

De heer Thonon memoreert dat in 2016 een projectgroep aan de slag gaat met de brede 

afweging. Dat is de brede afweging waarom D66 heeft gevraagd. D66 staat op het standpunt 

dat die brede afweging eerst moet worden afgerond, alvorens het College een lobby inzet voor 

de lange termijn oplossing. Dat is in de visie van het College blijkbaar de verbreding. D66 

sluit zich aan bij de opmerking van GroenLinks, dat nog niet duidelijk is of de verbreding 

voor de lange termijn de oplossing is.   

 

De heer IJssennagger deelt mede dat de PVV onverkort kiest voor een duurzame oplossing en 

vaststelt dat D66 en GroenLinks afhaken.  
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De voorzitter meent dat het voortzetten van de lobby voor een duurzame lange termijn 

oplossing een breed onderzoek naar alle alternatieven niet uitsluit en dat het geld pas wordt 

uitgegeven nadat een en ander breed is onderzocht. 

Op grond hiervan informeert zij of de Commissie ermee instemt dat het College het 

lobbytraject voor een duurzame lange termijn oplossing voortzet, met in achtneming van de 

bij de motie uitgesproken stemverklaringen/bijdragen en de accenten die thans ter vergadering 

naar voren zijn gebracht.  

  

De heer Van Essen merkt op dat GroenLinks op het standpunt staat dat dit dan een lobby moet 

worden voor een verkeerskundige analyse van de effecten van verschillende 

oplossingsrichtingen en niet een lobby voor een verbreding. GroenLinks acht dat een 

wezenlijk verschil.  

 

D66 en de PvdD geven aan zich aan te sluiten bij de opmerking van GroenLinks.   

 

Naar aanleiding van een desbetreffend voorstel van gedeputeerde Verbeek-Nijhof, 

concludeert de voorzitter dat de commissie instemt met formulering dat de lobby voor een 

duurzame lange termijn oplossing in algemene zin wordt voortgezet. Het onderzoek, dat in 

2016 van start gaat, moet uitwijzen wat de beste oplossing is; hierbij zal in eerste instantie 

worden gekeken naar de korte termijn maatregelen. Indien die niet afdoende zijn, wordt naar 

de lange termijn maatregelen gekeken, in de wetenschap dat hiervoor nog niet over de 

middelen wordt beschikt.   

Spreekster sluit de bespreking over dit onderwerp af.   

 

5.6 Memo snelheidsverhoging A2 

De voorzitter memoreert dat dit onderwerp is geagendeerd op verzoek van de PvdA.  

 

Mevrouw d’Hondt merkt op dat het College heeft gedaan wat de Staten hebben gevraagd, 

maar constateert dat dit feitelijk geen enkel effect heeft. De PvdA staat op het standpunt dat er 

een te summiere invulling is gegeven aan de motie, vooral nu de Minister van I&M bezig is 

met het verhogen van de snelheid op allerlei Rijkswegen, w.o. ook een aantal binnen de 

provincie Utrecht.  

De PvdA vraagt zich af of er niet een krachtiger schriftelijk signaal kan worden afgegeven 

richting het Rijk dat de Staten principieel tegen het verhogen van de snelheid op allerlei 

Rijkswegen zijn. De PvdA is zich ervan bewust dat de provincie daar niet over gaat, maar 

stelt dat de verhoging van de snelheid niet goed is voor gezondheid en veiligheid.   

 

De voorzitter constateert dat de meerderheid van de commissie het voorstel van de PvdA 

steunt. 

 

Gedeputeerde Pennarts memoreert dat door GroenLinks en PvdA vragen zijn gesteld, omdat 

zij teleurgesteld waren over de afhandeling van de motie snelheidsverhoging A12. De 

provincie heeft geen gebruik gemaakt van de beroepsmogelijkheid en die mogelijkheid is, 

zoals in het memo verwoord, ook niet meer aanwezig. Op grond daarvan meent spreekster dat 

het effect van het nu nog vanuit de provincie sturen van een brief minimaal zal zijn.   

Spreekster belooft de Staten beterschap ten aanzien van de uitvoering van op 2 november jl. 

aangenomen motie inzake de verhoging van de snelheid op de A2.  

Desgevraagd door mevrouw d’Hondt, antwoordt spreekster dat in het kader van de uitvoering 

van de motie inzake de verhoging van de snelheid op de A12 sprake is geweest van een 

leerproces. Als de Staten het College opdraagt een bezwaar in te dienen, zal die procedure wat 
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zorgvuldiger worden uitgelijnd. In het geval van de A12 is het bezwaar ingediend, maar is 

geen beroep ingesteld terwijl die verwachting er bij de Staten wel was. Spreekster zegt toe 

dat, op het moment dat de Staten in voorkomende toekomstige gevallen het College opdracht 

geven om daarin te handelen, zij beter zicht zal hebben op zowel de bezwarentermijn als de 

eventuele volgende stappen die moeten worden genomen.  

 

De heer Thonon kan zich voorstellen dat de Staten besluiten zelf conform het voorstel van de 

PvdA een ‘brandbrief’ richting de Minister van I&M te sturen.   

 

De voorzitter laat dit initiatief over aan diegenen die dit willen en sluit de behandeling over 

dit onderwerp af. 

Gelet op de tijd, neemt spreekster vervolgens de urgentie van de nog te behandelen 

onderwerpen door.   

 

5.2 Statenbrief Traject aanpak N212 

De voorzitter memoreert dat dit onderwerp is geagendeerd op verzoek van GroenLinks.  

 

De heer Van Essen deelt mede dat GroenLinks een vraag heeft over het rooien van bomen ten 

behoeve van de verkeersveiligheid. Als het kappen van de bomen in de komende periode nog 

niet aan de orde is, heeft GroenLinks er geen moeite mee dit onderwerp door te schuiven.  

 

Gedeputeerde Verbeek-Nijhof deelt mede dat sprake is van staand beleid van de provincie. Zij 

zegt toe de argumentatie ten aanzien van het rooien van de bomen schriftelijk aan de 

commissie te zullen doen toekomen. Indien de commissie op basis daarvan alsnog nader van 

gedachten wil wisselen, is die mogelijkheid aanwezig omdat de bomen nog niet zijn gerooid.   

 

5.3 Statenbrief Advies ‘Infrastructuur en Omgevingskwaliteit’ 

De voorzitter memoreert dat dit agendapunt is geagendeerd op verzoek van D66 en 

GroenLinks.  

 

Mevrouw Schneiders deelt mede dat D66 er geen moeite mee heeft om dit onderwerp door te 

schuiven naar de volgende vergadering, waarbij GroenLinks zich aansluit. 

Wel merkt spreekster op dat er hieromtrent veel actualiteiten zijn op landelijk gebied. Op 

voorstel van de voorzitter zal D66 dit schriftelijk terugkoppelen richting het College.   

 

5.4 Statenbrief Tarieven openbaar vervoer 2016 

Dit onderwerp wordt doorgeschoven naar de volgende vergadering. 

 

5.5. Statenbrief evaluatie verkeersituatie N421 

De voorzitter memoreert dat dit onderwerp is geagendeerd op verzoek van GroenLinks en de 

ChristenUnie.  

 

De heer Van Essen deelt mede dat voor dit onderwerp belangstellenden op de publieke 

tribune aanwezig zijn. GroenLinks stelt op grond daarvan voor dit onderwerp nog wel te 

behandelen. Aldus wordt besloten.  

 

De heer Schaddelee merkt op dat de voorliggende Statenbrief niet de informatie bevat waar de 

ChristenUnie in augustus jl. om heeft gevraagd.  

De ChristenUnie wordt regelmatig door bewoners geattendeerd op de situatie rond de nieuwe 

weg en de complicaties die dit met zich meebrengt voor het buitengebied tussen Odijk – 
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Bunnik – Houten. Zowel de fietsveiligheid is daarbij in het geding als het weggedrag van 

automobilisten. Er is eerder een toezegging gedaan om aanwonenden actief te betrekken; zij 

hebben daar echter tot op heden weinig van gemerkt. In september zou er een evaluatie 

komen. De ChristenUnie is benieuwd naar de belangrijkste conclusies daaruit.  

In 2011 is ca € 50 mln. uitgegeven aan 3,4 km asfalt. Dat asfalt ligt er thans enkele manden en 

de ChristenUnie constateert dat het aantal voertuigen nog geen derde is van de eerdere 

prognoses. Geprognosticeerd was 10.000 voertuigen per dag; op dit moment is sprake van ca 

3000 voertuigen per dag, terwijl de verkeerschaos in het buitengebied tussen Odijk – Bunnik 

– Houten groter is dan ooit tevoren.  

In 2011 is toegezegd dat er een integrale mobiliteitsvisie zou komen voor dat gebied. 

Geïnformeerd wordt naar de stand van zaken en wanneer deze tegemoet kan worden gezien.  

Voorts is daar een aantal wegen gesloten dan wel bestemmingsverkeer geworden; vanaf de 

nieuwe aansluiting kunnen bepaalde afslagen niet worden genomen. Dat verbod wordt 

massaal genegeerd. De ChristenUnie heeft daarover vorige week gesproken met aanwonenden 

en de politie. Het negeren van de regels heeft met name te maken met het feit dat de regels  

ridicuul, onlogisch of niet te handhaven zijn. De verkeersregels dwingen mensen om soms 

kilometers om te rijden of om de file in te gaan; dat doen mensen niet en dus zoeken zij naar 

andere wegen om te komen waar zij willen zijn. De ChristenUnie wil dat niet te lang 

aankijken en wachten op ongelukken. Aan het College wordt verzocht zo snel mogelijk met 

een oplossing te komen. Geïnformeerd wordt wanneer die mag worden verwacht.  

 

De heer Van Essen memoreert dat de brief over twee zaken gaat. Het eerste is dat de 

hoeveelheid verkeer dat gebruik maakt van deze weg slechts een derde is van waarmee is 

gerekend bij de besluitvorming. Het verheugt GroenLinks, dat er een uitvoerige evaluatie 

komt. Als die er ligt, lijkt het GroenLinks goed wat uitgebreider stil te staan bij hoe dit kan en 

wat hiervan kan worden geleerd.  

Het tweede is hoe nu verder met de N421 en met dit gebied. GroenLinks sluit zich in deze aan 

bij hetgeen de ChristenUnie hierover heeft gezegd.  

Wat GroenLinks betreft speelt er een aantal uitdagingen in dit gebied: 

- het autoluw maken van het buitengebied tussen Bunnik – Houten – Odijk, hetgeen een 

van de doelen was van de N421;  

- het versterken van het recreatieve karakter daarvan; 

- bereikbaarheid van Fort bij Vechten en restaurant Vroeg. 

Geïnformeerd wordt wat het College als belangrijkste uitdagingen in dit gebied ziet, die zij 

wil meenemen in het in de voorliggende brief beschreven proces.  

Voorts wordt geïnformeerd hoe het College de Staten bij de verdere planvorming hieromtrent 

wil betrekken. Het is een belangrijk gebied met een aantal uitdagingen, dat elkaar raakt. 

GroenLinks zou daar graag vroegtijdig bij betrokken blijven. 

Specifiek vraagt GroenLinks zich af hoe het zit met de realisatie van de fietsverbinding 

Houten – Bunnik. Die ligt ongeveer op de plek waar de N421 op de A12 aantakt. GroenLinks 

heeft begrepen dat er inmiddels budget is. De vraag is welke barrières daar nog spelen. 

 

De heer Thonon stelt namens D66 de volgende vragen: 

- wat heeft de nieuwe weg gedaan om de verkeersproblemen op te lossen. D66 hoort 

van meerdere kanten alsof het erop lijkt dat het tot meer files op de A12 leidt, 

vanwege de manier van aantakken; 

- hoe zit het met dat model dat blijkbaar heeft voorspeld dat hierover 10.000 auto’s per 

dag zouden rijden, terwijl het nu maar 3000 auto’s zijn; 

- aan de niet coalitiepartijen, die voor deze weg hebben gestemd, wordt gevraagd hoe zij 

tegen het ontbreken van de noodzaak van deze weg staan; 
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- nu er drie keer zo weinig auto’s over de weg gaan dan gedacht, is de vraag of de 

maatschappelijke kosten – batenanalyse nog wel positief is. Geïnformeerd wordt of 

met de kennis van nu de maatschappelijke kosten – batenanalyse wel positief was 

gekregen en voorts wordt gevraagd hoe het er nu voor staat. D66 hoopt dat het College 

dit onderdeel wil maken van de verkeersevaluatie; 

- in juni hebben de Staten met een overgrote meerderheid de motie van de SGP 

aangenomen. In de Statenbrief staat dat uiteraard rekening is gehouden met de wensen 

vanuit omwonenden. D66 sluit zich aan bij de opmerking van de ChristenUnie, dat de 

omwonenden nog niet veel handreikingen hebben gekregen vanuit het College om met 

hen in overleg te treden; 

- geïnformeerd wordt hoe het staat met het autoluw maken van het buitengebied en met 

de integrale verkeersvisie waarvan Fort bij Vechten ook een onderdeel zou moeten 

zijn.   

 

De voorzitter memoreert dat er een evaluatie is toegezegd, waarin in haar visie een aantal van 

de gestelde vragen door D66 zou kunnen worden meegenomen.  

 

Gedeputeerde Verbeek-Nijhof bevestigt dat de huidige intensiteiten nog afwijken van de 

geprognosticeerde. Er is nagedacht over de redenen. 

Een daarvan is dat het een prognose intensiteit betreft en het prognosejaar 2020 is. 

Daarnaast is het zo dat een nieuwe weg ontdekt moet gaan worden. Dat blijkt ook uit de 

intensiteitontwikkeling op de N421, die sinds de opening met ca. 20% is gestegen. 

De afsluiting van de Binnenweg voor doorgaand verkeer, hetgeen een integraal onderdeel was 

van de N421, wordt in de praktijk nog in grote mate genegeerd. Voor een deel van dit verkeer 

lijkt de N421 toch een logisch alternatief. Hieraan zal derhalve aandacht moeten worden 

besteed.   

Desgevraagd door de  heer Schaddelee, antwoordt spreekster dat het om het verkeer in 

westelijke richting gaat.  

Zichtbaar is dat de recessie heeft geleid tot een afname van verkeer en thans door de 

economische groei weer aantrekt. Dat is derhalve een uitgestelde groei, waardoor ook de 

prognose beïnvloed zal gaan worden.  

Spreekster bevestigt dat het project zal worden geëvalueerd. Begin november is hiertoe tussen 

Houten en Bunnik veldwerk uitgevoerd in de vorm van tellingen en  kentekenwaarnemingen. 

De rapportage daarvan wordt begin 2016 verwacht. 

In de evaluatie, waarin de aandachtspunten die in deze vergadering naar voren worden 

gebracht ook zullen worden meegenomen, zal worden ingegaan op het huidige gebruik en het 

toekomstige gebruik van de weg. Daarbij zal een vergelijking worden gemaakt met de 

aangenomen prognose voor 2020.  

Naast de N421 loopt er nog een aantal andere projecten in dit gebied, t.w.  het autoluw maken 

van het buitengebied, bereikbaarheid Fort bij Vechten en Castellum Fectio, de realisatie van 

de fietsverbinding Houten – Bunnik. Dat zijn drie afzonderlijke projecten, die ook als zodanig 

zullen worden bekeken, alhoewel het gebied wel integraal wordt bekeken.  

Ten aanzien van de oostelijke ontsluiting A12 ligt er een besluit onder voorbehoud van 

instemming van RWS; de bestuurlijke instemming van RWS is nog niet verkregen. De 

provincie verwacht daarover begin 2016 duidelijkheid te krijgen.  

De bereikbaarheid Fort bij Vechten loopt nu via een gelijkvloerse kruising met de 

spoorwegovergang. Fort bij Vechten heeft van de provincie een belangrijke status gekregen 

op grond waarvan de provincie zal moeten zorgdragen voor een goede ontsluiting aldaar. Er is 

een aantal alternatieven, waarover de provincie in gesprek is met de gemeenten Bunnik en 

Houten. Bij het alternatief van bv. een tunnel wordt de bereikbaarheid van fietsers vanuit 
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Houten naar het Science Park uitgesloten, waarmee weer zou moeten worden gekeken naar 

een andere fietsverbinding.  

Bij de verdere uitwerking van alle ontwikkelingen worden de belangen van de gemeenten 

Houten en Bunnik, de bewoners en de ondernemers in het buitengebied meegenomen. Die 

zijn vertegenwoordigd in een nog steeds functionerende Klankbordgroep.  

De Klankbordgroep is betrokken geweest bij de besluitvorming rondom de oostelijke 

ontsluiting en het autoluw maken van het buitengebied. Zij ziet het als een 

vanzelfsprekendheid dat deze Klankbordgroep ook bij de ontsluiting van Fort bij Vechten 

wordt betrokken.  

Het verkeersonderzoek en de voorgestelde werkwijze voor de verdere planvorming verwacht 

spreekster in het eerste kwartaal 2016 te kunnen terugkoppelen.  

Het kruispunt Binnenweg – Rondweg zou ook worden betrokken bij de evaluatie. In overleg 

met Houten en Bunnik wordt bekeken hoe de inwoners daarbij zo goed mogelijk kunnen 

worden betrokken. De Klankbordgroep voor het buitengebied is overigens in kennis gesteld 

van het verkeersonderzoek, zoals dat op 5 november jl. is gehouden.   

Knelpunten door de N421 op de A12 zijn bij de provincie niet bekend; indien deze er zijn, 

wordt spreekster hierover graag nader geïnformeerd.    

 

De heer Schaddelee merkt op dat het bij het gebruik van de Binnenweg volgens de 

waarneming van D66 ook voor een groot deel gaat om verkeer dat naar de aansluiting op de 

A12 bij Bunnik gaat en als enige alternatief de N229 vanaf Wijk bij Duurstede heeft, die 

vaststaat.  

In het verleden is ten aanzien van de ontsluiting van Fort bij Vechten o.a. gesproken over het 

opwaarderen van de parallelweg langs de A12. Geïnformeerd wordt in hoeverre dat alternatief 

nog in beeld is.   

 

De heer Van Essen memoreert zijn vraag over de fietsverbinding van het centrum van Bunnik 

richting Houten; dat is waar de N421 aantakt op de A12.  

Desgevraagd licht hijn ter verduidelijkingn toe dat er twee verbindingen in noordelijke 

richting zijn. De ene is het tunneltje bij Fort bij Vechten; de andere ligt meer in oostelijke 

richting. Dat is nu een loopbrug over de A12. GroenLinks heeft begrepen dat daar in eerdere 

plannen een fietstunnel dan wel –brug was voorzien.     

 

De heer Thonon informeert of de maatschappelijke kosten – batenanalyse onderdeel uitmaakt 

van de verkeersevaluatie.  

 

De heer IJssennagger deelt mede dat het de PVV verbaast dat in de voorliggende brief wordt 

gesteld dat de verkeersbelasting op dit moment lager is dan verwacht, terwijl daarover een 

paar maanden het resultaat van een onderzoek wordt verwacht. Op grond hiervan is de brief 

wellicht prematuur. Hetzelfde geldt voor de vraag van D66 aan o.a. de PVV. Die vraag dient 

in het prognosejaar 2020 te worden gesteld.  

 

Gedeputeerde Verbeek-Nijhof bevestigt dat de kosten – batenanalyse wordt meegenomen. 

Terecht wordt door de PVV opgemerkt dat het prognosejaar 2020 is.  

De parallelweg is niet in beeld als terugvaloptie voor de oostelijke ontsluiting. Indien geen 

toestemming van Rijkswaterstaat wordt verkregen, dan is er een terugvaloptie voor de 

ontsluiting via de N410.  

De parallelweg is wel op dit moment in beeld bij de verkenning voor een goede ontsluiting 

voor Fort bij Vechten.  
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Met betrekking tot de vraag over de fietsverbinding van het centrum Bunnik naar Houten, 

licht spreekster toe dat de loopbrug thans in beeld is voor de ontsluiting van Fort bij Vechten; 

de fietsverbinding zou dan elders komen.   

 

De voorzitter sluit de bespreking over dit onderwerp af.  

  

6. STATENBRIEVEN EN INGEKOMEN STUKKEN, DIE TER INFORMATIE 

WORDEN AANGEBODEN 

 

6.1 Statenbrief Kwaliteit fietsverbinding Dorresteinseweg Knooppunt Hoevelaken 

 

6.2 Statenbrief Waterliniemuseum Fort bij Vechten 

 

6.3 Ingekomen brief Tweede Kamer Visie op OV betalen  

 

6.4 Ingekomen brief Nationaal Openbaar Vervoer Beraad voortgangsrapportage 

augustus 2015 

 

6.5 Statenbrief Geactualiseerde provinciale strategie Vergunningverlening, Toezicht en 

Handhaving 2016 - 2019 

 

6.6 Statenbrief Convenant reduceren risico vogelaanvaringen Schiphol 2015 - 2018 

 

6.7 Memo GS gedeputeerde mw. Pennarts-Pouw schriftelijke beantwoording vraag over 

bodemverontreiniging Doorn 

 

6.8 Memo Beantwoording vraag Commissie MME Henschotermeer 

 

6.9 Memo GS gedeputeerde Pennarts ondersteuning direct omwonenden Acacialaan 

Doorn door BK Ingenieurs 

 

7. Sluiting 

De voorzitter sluit de vergadering, onder dankzegging van ieders komst en inbreng.  


